
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1876, Andra Kammaren. N:o 41

Lördagen den 22 April.

Kl. 10 f. in.

§ 1.
Justerades protokollet för den 15 i denna månad.

§ 2.

Upplästes ett så lydande sjukbetyg:
Att ledamoten af Riksdagens Andra Kammare Grosshandlaren Hr 

E. Majer är genom sjukdom hindrad tillsvidare att bivista Kamma
rens sammankomster, intygas härmed.

Stockholm den 19 April 1876.
R. Bruzelius.

Med. doktor.

§ 3-
Sedan Riksdagens båda Kamrar förehaft och godkändt de i Ståts- 

Utskottets memorial n:is 51, 52 och 60 samt Bevillnings-Utskottets 
memorial n:o 2 föreslagna voteringspropositioner rörande åtskilliga frå
gor, deri Kamrarne fattat stridiga beslut, samt vidare denna dag blif
va bestämd för omröstning öfver de olika besluten, så anstäldes nu 
dessa omröstningar, enligt nedan intagna voteringspropositioner, i föl
jande ordning, nemligen:

lista omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets memorial n:o 51, punkt, l:o.)

»Den, som vill, att Riksdagen så till vida bifaller Kongl. Maj:ts 
nådiga framställning om förhöjning i anslaget till indelta arméns och 
Vermlands fältjägarecorps’ vapenöfningar, att uti nämnda anslag be
viljas eu förhöjning med 270,000 kronor, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Andra Kammarens Prot. 1876. N:o 41. 1

Gemensamma 
omröstningar,
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Gemensamma/
omröstningar.

(Forts.)

Vinner Nej, liar den äskade förhöjningen i nyssberörda anslag icke 
blifvit af Riksdagen beviljad.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt eu sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 66 Ja och 121 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med........  87 Ja och 35 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller.............................................................  66 Ja och 121 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 153 Ja och 156 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

2:dra omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets memorial n:o 51, punkt. 2:o.)

»Den, som vill bifalla Kongl. Maj:ts nådiga framställning derom 
att, på det Generalintendenten och Generalkrigskommissarien måtte för 
år 1877 undfå tillfällig löneförbättring med 1,250 kronor för den förre 
och 2,000 kronor för den senare, Riksdagen måtte på extra stat för 
samma år anvisa ett belopp af 3,250 kronor, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

;
Vinner Nej, har berörda nådiga framställning icke vunnit Riks

dagens bifall.
Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 

förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 52 Ja och 138 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med......... 95 Ja och 30 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller .......... ............................................. 52 Ja och 138 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 147 Ja och 168 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

3:dje omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets memorial n:o 51, punkt. 3:o.)

Den, som vill bifalla Kongl. Maj:ts nådiga framställning derom, 
att till fästnings- och positionskanoner för bestyckning af Karlsborgs
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fästning • måtte såsom extra anslag för år 1877 anvisas ett belopp af 
125,000 kronor, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har berörda nådiga framställning blifvit på det sätt 
af Riksdagen bifallen, att till fästnings- och positionskanoner för be
styckning af Karlsborgs fästning på extra stat för år 1877 anvisats 
ett belopp af 50,000 kronor.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 53 Ja och 139 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med......... 80 Ja och 45 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller ..........................................................  53 Ja och 139 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 133 Ja och 184 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

4:de omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets memorial n:o 51, punkt. 4:o.)

»Den, som vill bifalla Kongl. Maj:ts nådiga framställning derom, 
att till skjutförsök måtte för år 1877 anvisas ett extra anslag af 
30,000 kronor, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har berörda nådiga framställning blifvit på det sätt 

af Riksdagen bifallen, att på extra stat för år 1877 anvisats ett be
lopp af 10,000 kronor.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 68 Ja och 126 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med......... 99 Ja och 26 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andr ^ Kammarens rö

ster eller .......................................................... 68 Ja och 126 Nej,
sammannräkningen visar ............... •••.....................  167 Ja och 152 Nej;

Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)
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Gemensamma Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
omröstningar, i öfverensstämmelse med Ja-propositionens innehåll.

(Forte.)

5:te omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets memorial n:o 51, punkt. 5:o.)

Den, som vill, att till skarpskytteväsendets och skjutskicklighetens 
befrämjande må för är 1877 beviljas ett extra anslag af 100,000 kro
nor, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har det ifrågavarande anslagets belopp blifvit nedsatt 

till 50,000 kronor.
Sedan voteringssedlarne blifvit aflemuade samt en sedel aflagd och 

förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom bär vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 75 Ja och 115 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
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maren samtidigt anstäld, hade utfallit med........  35 Ja och 90 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller .......................................................... 75 Ja och 115 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 110 Ja och 205 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

6de omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets memorial n:o 52, punkt. 2:o.)

Den, som vill, att på Karolinska institutets stat uppföres ett an
slag å 6,000 kronor till lön åt en professor i allmän helsovårdslära, i 
afseende å hvilket anslags fördelning i lön och tjenstgöringspenningar 
bör iakttagas, hvad beträffande professioner vid institutet blifvit af 
Riksdagen bestämdt, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Kong!. Maj:ts nådiga framställning om anvisande 

af berörda anslag icke vunnit Riksdagens bifall. i
Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 

förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 82 Ja och 109 Nej.
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Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en- Gemensamma 
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kärn- omröstningar.
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med........  115 Ja och 11 Nej, (Forts.)
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller .......................................................... 82 Ja och 109 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 197 Ja och 120 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fättadt 
i öfverensstämmelse med Ja-propositionens innehåll.

5

7:de omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets memorial n:o 52, punkt. 3:o.)

Den, som vill, att, med godkännande af den utaf Kongl. Maj:t 
föreslagna stat för Teknologiska institutet, äfvensom af lönebeloppens 
fördelning i lön och tjenstgöringspenningar, de senare afsedda att vid 
förefallande behof användas till bestridande af vikariatstjenstgöring 
under de vilkor, Kongl. Maj:t kan komma att närmare bestämma, 
Riksdagen må, för beredande af medel till lönestatens tillämpning, på 
sätt af Kongl. Maj:t blifvit föreslaget, bevilja i institutets anslag en 
förhöjning af 38,100 kronor, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, är Kongl. Maj:ts i berörda hänseende gjorda nådiga 
framställning af Riksdagen bifallen med förändring i afseende på löne
beloppens fördelning i lön och tjenstgöringspenningar enligt följande 
tabell:

Tjenstgö-
Lön. ringspen-

ningar.

Föreståndaren, utom fri bostad ................. 4,100 2,500
1 professor i ren matematik......................... 4,000 2,000
1 d:o i matematik och teoretisk mekanik ... . 4,000 2,000
1 d:o i maskinlära med undervisningsskyldig-

het i bergsmekanik, läran om vatten-
kraftsmaskiner och uppfordringsverk!!!, m.

OOrf 2,000
1 d:o i maskinlära med undervisningsskyldig-

het i läran om ångmaskiner och loko-
motiv, arbetsmaskiner in. in.................. 4,000 2,000

1 d:o i mekanisk teknologi................................ 4,000 2,000
1 d:o i allmän och tillämpad fysik ............... 4,000 2,000
1 dro i allmän kemi, mineralogi och geognosi 4,000 2,000
1 d:o i kemisk teknologi, utom fri bostad.... 3,400 2.000

il d:o i väg- och vattenbyggnadskonst........... 4,000 2,000



Gemensamma 
omröstningar. 

(Forts.)

N:o 41. 6 Lördagen den 22 April, f. m.

1 professor i arkitektur .............................................

Lön.

4,000

Tjenstgö-
ringspen-

ningar.

2,000
1 d:o i metallurgi och hyttkonst, utom fri bo

stad .......................................................... 3,400 2,000
1 d:o i grufvu-vetenskap................................... 3,200 1,500 j

1 lektor i beskrifvande geometri och ritkonst........ 2,350 1,000 |
1 d:o i geodesi och topografi ................................ 1,400 600
1 d:o i konstruktion af enkla maskiner............... 1,800 900
1 d:o i elementarmekanik och beskrifvande ma

skinlära ....................................................... 1,400

OOo

1 d:o i allmän byggnadskrav husbyggnadskonst 
samt byggnadsstatik ............................... 2,700 1,300

1 d:o i metallurgi och hyttkonst ......  ............... 2,700 1,300

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 50 Ja och 134 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med......... 93 Ja och 28 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller .......................................................... 50 Ja och 134 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 143 Ja och 162 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

8:cle omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 52, punkt. 4:o.)

Den, som vill, att Riksdagen må, med bifall till Kongl. Maj:ts nå
diga framställning angående ny stat för Meteorologiska centralanstalten, 
bevilja en tillökning i anslaget för anställande af meteorologiska ob
servationer med 7,500 kronor, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen, som bifallit Kongl. Maj:ts nådiga fram

ställning angående ny stat för Meteorologiska centralanstalten med för
klarande, att ålderstilläggen åt föreståndaren skola, i den mån de utgå, 
hänföras till tjentsgöringspenningarna, beviljat en tillökning i anslaget 
för anställande af meteorologiska observationer med 7,500 kronor.
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Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstning med 45 Ja och 139 Nej.

Den, omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
samtidigt anställd, hade utfallit med ................... 91 Ja och 32 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller .......................................................... 45 Ja och 139 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 136 Ja och 171 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

9:de omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 52, punkt. 5:o.)

Den, som vill, att Riksdagen må, med godkännande af hvad Kong!. 
Maj:t föreslagit i afseende å tillökning i naturhistoriska riksmusei af- 
lönings- och utgiftsstat, bevilja i nämnda musei ordinarie anslag en 
förhöjning af 11,300 kronor, röstar

Den, det ej vill, röstar
Ja; 

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen, som godkändt hvad Kongl. Maj:t före

slagit i afseende å tillökning i naturhistoriska riksmusei aflönings- och 
utgiftsstat med förklarande, att de för sex intendenter föreslagna ål- 
derstilläggen skola, i den mån de utgå, hänföras till tjenstgöringspen- 
ningarne, beviljat i nämnda musei ordinarie anslag en förhöjning af 
11,300 kronor.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 39 Ja och 141 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
samtidigt anstäld, hade utfallit med ................... 82 Ja och 38 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö
ster eller.................................................................... 39 Ja och 141 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 121 Ja och 179 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

10:cle omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 52, punkt. 6:o.)

Den, som vill, att Riksdagen må, med bifall till Kongl. Maj:ts 
nådiga framställning, för beredande af medel för tillämpning af före-

Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)
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Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)

slagen ny stat för Vitterhets-, Historie- och Antiqvitetsakademien, 
bevilja en förhöjning i akademiens ordinarie anslag med 10,250 kro
nor, röstar

da;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, är Kongl. Maj:ts i'berörda hänseende gjorda nådiga 
framställning af Riksdagen bifallen med förändring i afseende på löne
beloppens fördelning i lön och tjenstgöringspenningar enligt följande 
tabell:

Tjenstgö- 
Lön. ringspen

ningar.
Akademiens sekreterare, som tillika är riksanti

qvarie och garde des medailles.........................  4,000: — 2,000: —
1 förste amanuens.......................... ....................... 2,700: — 1,300: —
1 andre amanuens .................................................... 2,700: — 1,300: —

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 29 Ja och 142 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
samtidigt anstäld, hade utfallit med ................... 81 Ja och 32 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller .......................................................... 29 Ja och 142 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 110 Ja och 174 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehålla

jfide omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 52, punkt. 7:o.)

Den, som vill, att Riksdagen bifaller Kongl. Maj:ts nådiga fram
ställning om anvisande på extra stat för år 1877 af ett belopp af 
4,440 kronor såsom dyrtidstillägg för Sundhetskollegii tjensteman, röstar

Den, det ej vill, röstar
Ja;

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen såsom dyrtidstillägg åt Sundhetskollegii 
å en Stats-Utskottets Utlåtande N:o 22 bilagd tabell, Litt. A, upp
tagne tjensteman för 1877 anvisat ett extra anslag af 3,540 kronor.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att
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voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 53 Ja och 131 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
samtidigt anstäld, hade utfallit med ..................  94 Ja och 24 Nej,
hvadan då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller.............................................................. 53 Ja och 131 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 147 Ja och 155 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

12:te omröstningen.
(Enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 52, punkt 8:o.)

Den, som vill, att Riksdagen må till Kongl. Maj:ts disposition till 
inlösen för naturhistoriska riksmusei räkning af G. de Vylders natur
historiska och etnografiska samlingar bevilja ett anslag af 17,000 kro
nor samt deraf till utgående under år 1877 på extra stat anvisa 9,000 
kronor, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Kongl. Maj:ts om anvisande af berörda anslag 

gjorda nådiga framställning icke vunnit Riksdagens bifall.
Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 

förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 37 Ja och 145 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt 
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
samtidigt anstäld, hade utfallit med ................... 85 Ja och 38 Nej,
hvadan då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller.............................................................. 37 Ja och 145 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 122 Ja och 183 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

13:de omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 52, punkt. 9:o.)

Den, som vill, att Riksdagen beviljar ett extra anslag af 4,500 
kronor att mot redovisningsskyldighet under innevarande år utgå till 
Vetenskapsakademien till förökande af naturhistoriska riksmusei zoolo
giska afdelning, röstar

Ja;

Lördagen den 22 April, f. m.

Gemensamma 
omröstningar. 

(Forts.)
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Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)

Den, det ej vill, röstar
Nej;

Vinner Nej, liar det om beviljande af berörda anslag väckta för
slag icke blifvit af Riksdagen bifallet.

Sedan voteriugssedlarne blifvit aflemnade samt eu sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 44 Ja och 135 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, enligt
nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kammaren
samtidigt anstäld, hade utfallit med ................... 86 Ja och 36 Nej,
hvadan, dä dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller .... ..................................................... 44 Ja och 135 Nej,
sammanräkningen visar .........................................  130 Ja och 171 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.

14:de omröstningen.
(enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 60.)

Den, som vill, att Justitiekanslerns löneförmåner må bestämmas 
till 9,000 kronor, hvaraf lön 6,600 kronor och tjenstgöringspenningar 
2,400 kronor, röstar

J a;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen Kongl. Maj:ts i ämnet gjorda nådiga 
framställning på det sätt bifallit, att Justitiekanslerns löneförmåner be- 
stämts till '8,000 kronor, deraf lön 6,000 kronor och tjenstgöringspen- 
ningar 2,000 kronor.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 39 Ja och 143 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med......... 81 Ja och 41 Nej,
hvadan, dä dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller................................................................. 39 Ja och 143 Nej,
sammanräkningen visar............................................. 120 Ja och 184 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt
i öfverensstämmelse med Nej-propositionens innehåll.
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15:de omröstningen.
(enligt Bevillnings-Utskottets Memorial N:o 2, punkt. l:o.)

Den, som bifaller Bevillnings-Utskottets af Andra Kammaren 
odkända förslag att, med borttagande af nuvarande slutmening i 12 

af Instruktionen för taxeringsförrättningarne samt med ändring af 
det i början af nämnda 12 § förekommande uttryck »lästetal», samma 
§ måtte erhålla följande lydelse:

Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)

»§ 12-
Med ledning af de i afseende på fartyg föreskrifna uppgifter an

gående läste- eller tontal, byggnadsmaterial och anbringad ångmaskins 
drifkraft in. in., uppskattas fartygsegarens inkomst eller fraktförtjenst 
efter fartygets storlek och beskaffenhet samt de, så vidt käudt är, under 
nästföregångna år verkstälda resors äfvensom besörjda varu- och per
sonaltransporters förmånlighet», löstal

ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen, lika med Första Kammaren, med bifall 

dertill att det i början af omförmälda 12 § förekommande uttryck »lä
stetal» utbytes emot orden »läste- eller tontal», afslagit hvad Utskottet 
i (ifrigt uti ifrågavarande hänseende föreslagit; vid hvilket förhållande 

12 i Instruktionen för taxeringsförrättningarne kommer att lyda sålunda:

»§ 12-
Med ledning af de i afseende på fartyg föreskrifna uppgifter an

gående läste- eller tontal, byggnadsmaterial och anbringad ångmaskins 
drifkraft m. in., uppskattas fartygsegarens inkomst eller fraktförtjenst 
efter fartygets storlek och beskaffenhet samt de, såvidt kändt är, under 
nästföregångna år verkställa resors äfvensom besörjda varu- och per
sonaltransporters förmånlighet. Då fartyg under hela det nästförflutna 
årets lopp icke varit upptackladt eller utrustadt och begagnadt samt 
följaktligen icke för dess egare medfört någon inkomst, bör ej heller 
någon bevillning påföras».

Sedan voteriugssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren^ ingått, att 
voteriugssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 125 Ja och 35 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med ......... 71 Ja och 45 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller ................................................................. 125 Ja ocal -50 A5b
sammanräkningen visar............................................. och 80 Nej,
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Vane,,.samma Och både alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
—f'' ’ öfverensstämmelse med Ja-propositionens innehåll.

16-.de omröstningen.
(enligt Bevillning®-Utskottets Memorial N:o 2, punkt. 2:o.)

Den, som bifaller Bevillnings-TTtskottets af Andra Kammaren gil
lade förslag:

att början af § 9 i Bevillningsstadgan måtte få följande lydelse:
»Bevillning för inkomst af kapital eller arbete påföres:
bank-, jernväg®- och ianaZbolag, der bolagets rörelse drifves, vare 

sig genom hufvud-, afdelnings- eller kommissionskontor eller vid större 
och mindre stationer»; och

att i följd häraf slutet af § 26 i samma stadga måtte blifva sä 
lydande:

»och bör sådant utdrag beträffande bank-, jernvägs- och kanal- 
bola-g utvisa denna vinst, fördelad på hvart och ett af bolagets sär
skilda kontor eller stationer», röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Första Kammaren, af

sigt Bevillnings-Utskottets berörda förslag; vid hvilket förhållande 
början af § 9 och slutet af § 26 i Bevillningsstadgan komma att bibe
hållas vid deras nuvarande lydelse.

Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 136 Ja och 31 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med.......... 44 Ja och 72 Nej,
hvadan, jdå dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller.................................................................  136 Ja och 31 Nej,
sammanräkningen visar ......................................... 180 Ja och 103 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Ja-propositionens innehåll.

17:de omröstningen.
(enligt Bevillnings-Utskottets Memorial N:o 2, punkten 3:o.)

Den, som bifaller Bevillnings-Utskottets af Första Kammaren god
kända hemställan, att Riksdagen måtte lemna utan afseende den af 
Herr August Peterson vid innevarande riksmöte inom Andra Kamma
ren väckta motion (N:o 76) om uteslutande uti Bevillningsstadgans 9
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§ 2 inom. af ordet »hufvudsakligen» och i samma paragrafs 3 mom. 
af ordet »förnämligast», röstar

Lördagen den 22 April, f. m.

J a,
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen, lika med Andra Kammaren, med af- 

slag å Utskottets hemställan, bifallit det förslag, som innefattas i Herr 
August Petersons ifrågavarande motion; i följd hvaraf 2 och 3 mom. 
i 9 § Bevillningsstadgan komma att lyda sålunda:

»annat bolag, der bolagets rörelse, å en eller flera orter, drifves, 
eller, i fall sådana bestämda orter icke förefinnas, der bolaget har sin 
styrelse»;

»fabriksegare, handlande samt annan yrkes- och näringsidkare, der 
fabriken är belägen, eller handeln, yrket eller näringen idkas; dock 
skola handlande i de städer, hvilka innefatta flera församlingar, för 
den handelsrörelse, de derstädes idka, taxeras inom den församling, 
der de äro mantalsskrifne».

»Sedan voteringssedlarne blifvit aflemnade samt en sedel aflagd och 
förseglad, äfvensom underrättelse från Första Kammaren ingått, att 
voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här vore fråga, jemväl 
derstädes afgifvits, företogs nu sedlarnes öppnande och uppräkning och 
utföll omröstningen med 56 Ja och 106 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som, en
ligt nyss ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första Kam
maren samtidigt anstäld, hade utfallit med ......... 96 Ja och 19 Nej,
hvadan, då dertill läggas Andra Kammarens rö

ster eller................................................................ 56 Ja och 106 Nej,
sammanräkningen visar .......................................... 152 Ja och 125 Nej;

Och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med Ja-propositionens innehåll.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. ]/2 3 e. in.

Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)

In fidem
Gustaf Westdahl.
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Lördagen den 22 April.

Kl. 7 e. in.

§ 1.
in anslag till Skedde föredragning af Ståts-Utskottets Utlåtande 11:0 56, i an- 

lednin8 a* Kongl. Maj:ts förslag om beviljande af statsanslag till ut- 
"irona™ * förande af kajbyggnads- och muddringsarbeten vid kofferdihamnen i 

Karlskrona.
Kongl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att såsom bidrag till ut

förande af de utaf Kaptenen C. J. Knös, jemlikt upprättad plan, före
slagna kajbyggnads- och muddringsarbeten vid den så kallade kofferdiham- 
nen i Karlskrona bevilja ett anslag af 200,000 kr., att utgå med en fem
tedel årligen under fem år, samt derå afräkningsvis för år 1877 å extra 
stat anvisa 40,000 kr., under vilkor, utom livad i öfrigt kunde varda 
stadgadt för åtnjutande af statsbidrag för allmänna arbeten, att stads
fullmäktige i Karlskrona tillförbunde staden att inom tid, Kongl. Maj:t 
funne lämpligt bestämma, hafva hela berörda hamnarbete färdigt.

I anledning af nu omförmälda nådiga framställning hade Utskottet 
gjort följande hemställan:

»att Kongl. Maj:ts förslag måtte på det sätt af Riksdagen bifallas, 
att såsom bidrag till utförande af de utaf Kaptenen Knös, jemlikt upp
rättad plan, föreslagna kajbyggnads- och muddringsarbeten vid den så 
kallade kofferdihamnen i Karlskrona beviljas staden Karlskrona ett lån 
af tvåhundratusen kronor att utbetalas af Riksgäldskontoret med en 
femtedel årligen under fem ar, räknadt från och med år 1877, å tider, 
som Kongl. Maj:t må ega att närmare bestämma, och återbetalas på 
det sätt, att ärligen, till dess lånet blifvit till fullo guldet, ä ursprung
liga lånekapitalet, till så stor del som deraf blifvit lyftade, till Riks
gäldskontoret inbetalas sex procent, hvaraf först godtgöres fyra procent 
ränta å det vid hvarje särskild förfallotid återstående kapitalbelopp 
och det öfriga utgör kapitalafbetalning, samt på vilkor i öfrigt, att 
stadsfullmäktige i Karlskrona förbinda staden att inom tid, Kongl. 
Maj:t kan finna lämpligt bestämma, hafva hela ofvanberörda hamnar
bete färdigt».

Sedan denna hemställan blifvit uppläst, begärdes ordet af

Chefen för Civildepartementet Herr Statsrådet Thyselius: Om
jag än, med hänsyn dertill att ingen reservation är fogad vid nu före
dragna betänkandet, icke kan våga göra mig särdeles stora förhopp
ningar derom att Kammaren skall bifalla Kongl. Maj:ts proposition i 
ämnet, kan jag likväl icke, i betraktande af ärendets vigt och de skal,



som enligt mitt förmenande tala för bifall till den Kongl. propositionen, 
undgå att begära Kammarens uppmärksamhet för några ögonblick.

I sitt ifrågavarande betänkande säger Utskottet sig hafva funnit 
»önskvärdt, att kofferdihamnen i Karlskrona genom utförande af de 
ifrågavarande kajbyggnads- och muddringsarbetena varder försatt i ett 
ändamålsenligt skick» samt anser, »det jemväl för närvarande öfverstiga 
detta samhälles krafter att af egna medel för arbetenas verkställande 
tillskjuta ett det begärda anslaget motsvarande belopp». Om bety
delsen af detta uttryck »för närvarande», som här förekommer, med
delas upplysning i Utskottets betänkande, der det säges — och för
öfrigt ligger klart i dagen — att den omständighet, som föraniedt 
Utskottet att icke tillstyrka beviljandet af ifrågasatta summan såsom 
anslag, men dock nu förorda ett lån, är det förhållande att hamn- 
afgifterna i Karlskrona äro mycket låga, men icke kunna inom den 
aldra närmaste tiden förhöjas. Vid den jemförelse mellan hamnafgif- 
terna under år 1874 i Karlskrona och sex andra städer i sydliga Sve
rige, som Utskottet i sitt betänkande anstalt, har nemligen förekom
mit anmärkningsvärd!, att då tullafgifterna i Karlskrona och Karls
hamn äro ungefärligen lika stora, hafva hamnafgifterna för varor ut
gjort i Karlshamn 13,230 kronor, men i Karlskrona deremot endast 
1,506 kronor, eller omkring V10 af de förra. Utskottet fäster vidare 
uppmärksamheten derpå, att en stad, som sätter sina hamnafgifter så 
lågt, som i Karlskrona är förhållandet, visar benägenhet att draga till 
sig handeln på närgränsande städers bekostnad, och att en sådan stad 
icke rimligen borde kunna göra anspråk på understöd af staten för 
förbättrande af sina hamnanläggningar. Dessa af Utskottet uttalade 
satser erkänner jag vara fullkomligt rigtiga, men anser mig dock böra 
fästa uppmärksamheten derpå, att kostnaden för nu ifrågavarande hamn
anläggning ingalunda stannar vid de 200,000 kronor, som Kongl. Maj:t 
föreslagit Riksdagen att för detta ändamål bevilja såsom anslag utan 
återbetalningsskyldighet. Denna summa är ej ens en tredjedel af verk
liga kostnaden, hvilken, enligt det af styrelsen för allmänna väg- och 
vattenbyggnader godkända kostnadsförslag, uppgår till 645,000 kronor. 
Ser jag då till, huru mycket räntan utgör å det belopp häraf, som 
staden skulle blifva nödsakad upplåna för att få sin hamn i ordning, 
uppgår den samma, efter beräkning af 6 % och utan att något afsättes 
för skuldens amortering, till ungefär 27,000 kronor årligen. Läggas 
härtill de för varor redan utgående utgifter, 1,506 kronor, kommer man 
till ett belopp af mera än 28,000 kronor. För att gälda detta belopp 
skulle erfordras en förhöjning af hamnafgifterna till dubbla beloppet 
af Karlshamns hamnintrader. Redan detta förhållande är af beskaf
fenhet, att ofvanberörda framstälda anmärkning måste förlora all be
tydelse, och ställer deremot Karlshamn i vida gynsammare förhållande. 
Lägger jag till nyssnämnda belopp den summa af 200,000 kronor, som 
för de föreslagna hamnarbetena ytterligare erfordras och nu är i fråga- 
satt att af staten Finnas, så befinnes att hamnafgifterna i Karlskrona 
ovilkorligen måste inbringa tre gånger det belopp, hvartill enahanda 
afgifter ofvannämnda år i Karlshamn uppgått, för att inkomsterna 
skola motsvara utgifterna. Att för bestridande af erforderliga ränte- 
och amorteringsbelopp öka de till kommunen utgående afgifterna enligt
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Om anslag till 
kajbyggnacl m. 

m. i Karls
krona. 
(Forts)

>:o 41.



Om anslag till andra artikeln bevillningsstadgan kan, enligt min tanke, icke ega ruin 
Vägbyggnad m. utan att leda till en stor orättvisa. Hamnumgälderna böra val an- 

m"krona'1*' v^ndas och förslå till hamnens underhåll, och Karlskrona, ehuru eu 
(Forts.) temligen folkrik stad, räknar dock icke bland sina invånare något syn

nerligt stort antal mera betydande affärsmän, Indika kunna hafva att 
påräkna en större handelsrörelse och deraf härflytande vinst; utan stör
re delen af befolkningen och just den, som i händelse af en stor och 
obillig förhöjning i afgifterna för handel och rörelse, yrke och arbete 
skulle komma att draga den tyngsta bördan, vore den knappt afiönade 
tjenstepersonalen, hvilken till följd af sin anställning vid flottan måste 
hafva sin bostad inom denna kommun. Det är af Riksdagen antaget 
såsom en allmän princip, att när en stad eller ort oundgängligen be- 
höfver understöd af statsmedel för sin hamnanläggning, sådant under
stöd skall utgå icke såsom län utan såsom anslag utan återbetalnings- 
skyldighet. Principen är jemväl af Stats-Utskottet erkänd, och det må 
tillåtas mig att ur officiel anteckningar få meddela några uppgifter 
om de belopp, Riksdagen i sådant hänseende beviljat. Jag skall der
vid nämna de summor Riksdagen beviljat såsom anslag och icke anföra 
de belopp, som Riksdagen i sammanhang dermed anvisat såsom lån.
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I sådant afseende hafva statsanslag utgått:
till Gefle med ........................................................ .... 57,000 kronor

» Norrköping » ............................................................. 103,000 ))
» Köping » ....................................................... ... . 40,000 »
X) Göteborg )) ........................................................ ....  266,000 ))

)) Kalmar )) ................................... .................... .. .. 53,000 X>

)> Malmö X> ........................................................ .... 112,000 »
» Landskrona » ........................................................ .... 89,000 »

» Uddevalla X) ........................................................ .... 86,000 »

X) Wisby » ........................................................ .... 245,000 »
)) Grenna X) ........................................................ ....  37,000 ))
)) Hjo » ....  75,000 »och
x> Mariestad x> ........................................................ ....  52,000 kronor,

utan att tala om några flera belopp af mindre betydenhet, eller^ de, 
som under de allra senaste åren blifvit beviljade. Finnas då några 
förhållanden, som böra försätta Karlskrona i sämre ställning än dessa 
andra städer? Jag kan för min del icke finna något sådant förhållande, 
när jag nemligen förutsätter att denna stad blir nödsakad att betydligt 
höja sina hamnumgälder. Men det förefinnes deremot omständigheter, 
som synnerligen tala till förmon för Karlskrona. När med afseende å 
flottans behof det var för staten af vigt att en jernväg anlades till 
Karlskrona, så undgick staden att i bekostandet af jernvägsbyggnaden 
deltaga i vidsträcktare män, än som motsvarade skilnaden i utgifterna 
af en smalspårig och eu bredspårig bana, af hvilken senare icke orten 
utan det allmänna hade behof, och sådant derigenom att, bland annat, 
Karlskrona stad tecknade ett belopp af 500,000 kronor, som staden 
jemväl utgifvit utan att betinga sig någon andel i jernvägen, hvilket 
belopp utgör i förhållande till värdet af den taxerade enskilda egen
domen i staden icke mindre än eu tiondedel deraf.
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Vidare torde den omständigheten icke sakna sin betydelse, att Om andag till 
Karlskrona stad, ehuru der finnas särdeles gynsamma hamnplatser, lik- ^byggnad »». 
val icke kunnat af någon sådan komma i besittning, alldenstund, såsom 
äfven rätt och billigt är, staten förbehållit sig desamma, hvadan sta- (Forts!) 
den fått nöja sig med platser, Indika, för att kunna begagnas, måste 
försättas i ändamålsenligt skick med en kostnad af omkring 650,000 
kronor, deri inberäknadt hvad staden förut i det hänseendet utgifvit.
Ännu en omständighet, som bidrager till att sätta Karlskrona i eu 
sämre ställning i afseende på handeln än öfriga städer, är den, att in
loppet till de flesta andra städers hamnar, synnerligen grannstaden 
Karlshamns, är särdeles lätt och gynsamt, då deremot, hvad Karls
krona beträffar, det i anseende till flottans förläggande dit blifvit nöd
vändigt att så inskränka segelleden, att man icke utan stora svårig
heter kan inkomma i hamnen.

Jag anhåller slutligen att få fästa uppmärksamheten derpå, att 
Kongl. Maj:t vid denna riksdag icke för anslag till hamnanläggningar 
och vägbyggnader begärt mera än hvad Riksdagen vid föregående till
fällen i allmänhet beviljat, äfven då deri inberäknas de 40,000 kronor, 
hvilka, efter Kongl. Maj:ts förslag, skulle under nästkommande är till 
Karlskrona utgå.

På de skäl, som jag nu haft äran att i all korthet anföra, skulle 
det förefalla mig mycket önskvärd! om Kammaren ville bifalla Kongl.
Maj:ts proposition; och jag befarar högeligen att utan ett sådant bifall 
den äfven af Stats-Utskottet så nödvändig ansedda förbättringen af 
Karlskrona hamn omöjligen kan komma till stånd.

Herr Peter Olsson: Då jag deltagit i denna frågas behandling 
inom Stats-Utskottet, anser jag mig skyldig att något redogöra för 
denna behandling äfvensom att, för så vidt jag förmår, till besvarande 
upptaga de skäl, som Herr Civilministern mot Utskottets förslag an
draga. Såsom Stats-Utskottet i sitt betänkande uttalat och såsom 
vi nyss hört, ansåg Stats-Utskottet den ifrågavarande förbättringen af 
Karlskronas hamn af behofvet påkallad, likasom man äfven ansåg, att 
understöd härför borde af staten lemnas på ett sätt, som, efter Stats
utskottets uppfattning, kunde tillfredsställa Karlskronas behof i ifråga
varande hänseende. Men härvid tillkommer i afseende på Karlskrona 
den särskilda och alldeles ovanliga omständigheten, att der icke be
talas några hamnumgälder för andra varor än sådana, som tullbehand- 
las och hvilka varor endast bära den ovanligt låga afgiften af 10 öre 
på centner!! eller, då varorna icke vägas, ett öre per kubikfot. Detta 
gör, att Karlskrona i hamnintrader för varor icke haft eller för när
varande uppbär mer än omkring 1,500 kronor. Men med anledning af 
Herr Civilministerns yttrande ber jag fä fästa uppmärksamheten derpå, 
att i denna summa icke äro inberäknade afgifterna för fartyg, hvilka 
utgifter utgöra omkring 12- ä 14,000 kronor, likasom icke heller i af
seende å de öfriga af Utskottet anförda städerna någon afgift är be
räknad för fartyg utan endast för varor. Om man nu gör en jemfö
relse mellan Karlskrona och de öfriga städerna — man kan, såsom jag 
föreställer mig, gerna taga Karlshamn — och på grund af tulluppbör
den vill supponera att Karlskrona skulle fä en inkomst af omkring 
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Om anslag till 16,000 kronor, förutsatt att hamnumgälderna der skulle vara ungefär 
kajbyggnad m. lika med dem i Karlshamn, samt dertill lägger afgiften för fartyg, så 

m' lrfnalS' s^u^e hamninkomsterna i Karlskrona uppgå till något mer än 30,000 
(Forts!) kronor. Det ligger i sakens natur att i samma mån som rörelsen ut

vidgas intraderna stiga. Detta vid en jemförelse mellan Karlskrona 
och Karlshamn.

Vill man deremot jemföra Karlskrona med andra städer, t. ex. 
Kalmar, der tulluppbörden är lägre än i Karlskrona, så visar det sig 
att i Kalmar uppgå hamnintraderna för varor till något öfver 24,000 
kronor, och om man antager att sådana intrader i Karlskrona skulle 
kunna uppbringas till samma belopp samt dertill lägger afgifterna för 
fartyg, skulle inkomsten uppgå till något öfver 40,000 kronor. I båda 
fallen — för att icke göra eu jemförelse med t. ex. Ystad, der för
hållandet ställer sig ännu mindre fördelaktigt — visar det sig att 
Karlskrona hamn, efter den beräkning man i Utskottet sökt att upp
göra, mycket väl kan bära de afgifter, som erfordras icke blott för 
statslånets annuitet, utan jemväl för upplåningen af de öfriga medlen. 
Detta gälde nu endast med afseende på hamnintraderna.

Vill man sedermera taga i betraktande — hvad icke heller und
gått Utskottets uppmärksamhet — att Karlskrona har en tolagsersätt- 
ning, som för år 1875 uppgick till något öfver 20,000 kronor, hvilken 
tolagsersättning vid många hamnar användes i och för hamnbyggna
dernas utvidgning, ställer sig förhållandet ännu fördelaktigare med af
seende på Karlskronas förmåga att bära de för sin hamn nödiga ut
gifter.

Vill man vidare, såsom Herr Civilministern anmärkte, se till huru 
det i Karlskrona gestaltar sig i afseende på bevillningen och utdebite
ringen, finner man att denna icke är så särdeles stor, åtminstone icke 
större än i de flesta öfriga städer, hvarföre man icke, åtminstone så- 
vidt jag kunnat utröna, borde ega någon skälig anledning till fruktan 
för att det skulle erfordras någon särskild oskälig utdebitering i och 
för hamnen. Under sådana förhållanden och då det torde vara skäl 
att, såvidt möjligt är, likställighet må ega rum mellan olika städer i 
fråga om statsbidragen till deras hamnanläggningar, vore det kanske 
icke välbetänkt, om man i nu förevarande fall beviljade ett anslag utan 
återbetalningsskyldighet. Jag ber vidare att få fästa uppmärksamheten 
derpå att staden Karlskrona sjelf, om man får lita på en uppgift i 
tyska tidningen »Berliner Börsen-Zeitung», har stora förhoppningar om 
sin framtida rörelse. 1 denna tidning förekommer nämligen en notis 
derom att man i Karlskrona väntar sig en regulier ångbåtsförbindelse 
med Tyskland, hvarigenom transportvägen mellan Tyskland och Sverige 
skulle betydligt förkortas samt transportkostnaden, i anseende till de 
nya jernvägskominunikationerna, blifva den billigaste; om man lägger 
särskild vigt dervid, att Karlskrona är den enda stad, der hamnum
gälderna äro så ytterligt ringa. Härvid bör man icke heller glömma, 
att alla varor, som lastas i och afgå från Karlskrona, icke bära någon 
afgift alls, ett förhållande, som, såvidt jag kunnat utröna, icke före
kommer i högst få af Sveriges städer. Jemte nämnde upplysningar 
förekommer dessutom i samma notis det uttalande, att man i Karls
krona anser sig kunna konkurrera med flera andra sjöstäder i södra
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Sverige, och det namnes särskild^ att man har den förhoppning, att Om andag till
gods, som från utlandet sändes till Stockholm, skall komma att glkajb!/ffff'lad »»•
öfver Karlskrona. Jag vill visst icke på något sätt klandra detta,
emedan jag anser det samhälle, som vill med afseende på handel och (Forte!)
rörelse täfla med annat samhälle — det må vara hvilket som helst —
dertill är fullt berättigadt; men under sådana förhållanden finnas många
skäl, som tala för antagandet att ett sådant samhälle, som vill utvidga
sig på andra samhällens bekostnad, icke skall, såsom uti förevarande
fall är händelsen, begära för sådant ändamål statsanslag utan åter-
betainingsskyldighet. För min del tror jag, att det skulle vara lika
fördelaktigt för Karlskrona, om rörelsen der, liksom i andra städer,
bure en billig afgift, och jag anser icke det vara af behofvet påkal-
ladt, att denna afgift sättes högre der, än i grannstäderna.

Stats-Utskottet har väl funnit många skäl i Kong!. Maj:ts propo
sition anförda, som tala för att denna hamnanläggning bör af staten 
understödjas, men har ansett att detta borde ske genom lån, hvarå 
räntan satts så lågt som till 4 procent, för att Karlskrona måtte hafva 
en icke obetydlig fördel i denna låga räntefot.

Jag skall ej längre upptaga Kammarens tid. Jag har endast ve
lat framhålla de åsigter, som inom Utskottet gjort sig gällande, och 
får för min del under nuvarande förhållanden tillstyrka bifall till Ut
skottets förslag.

Herr Lindmark: Af Kong!. Maj:ts proposition kan inhemtas att 
staden Karlskronas skuldsättning under senare åren uppgått, med be
räkning af hamnanläggningskostnaden och lånet derför, till 1,227,238 
kronor. För ett antal år sedan — jag tror det är 15 år eller så unge
fär — hade Karlskrona en skuld af 35,000 kronor, och då beteck
nades ställningen såsom hotande och man visste ej, huru man skulle 
kunna reda sig. Vi se emellertid att med nya tider komma nya åsig
ter, och Karlskrona har ej gifvit efter i sina bemödanden att befordra 
trafiken, såväl den lokala som den allmänna.

Här har af Herr Peter Olsson framstälts åtskilliga anmärkningar 
emot Kongl. Maj:ts ifrågavarande förslag. Jag är för tillfället icke i 
stånd att med siffror gendrifva desamma, men skall ändock upptaga 
ett par af dem till besvarande. Han nämnde, att bevillningen i Karls
krona är mycket låg. Detta kan väl vara sant, men man bör ej, 
såsom också Herr Civilministern påpekade, bedöma Karlskrona i detta 
fall efter invånarnes antal. Karlskrona är ett fattigt samhälle, ty dess 
fleste innevånare äro embets- och tjensteman, och om någonstädes 
tjenstemannen får betala bevillning för hvarje riksdaler han har i lön, 
så är det i Karlskrona. Vidare kan jag ej finna någon närgångenhet 
eller anspråksfullhet i denna stads begäran om anslag af staten för 
ifrågavarande ändamål, isynnerhet då upplyst blifvit, att den begärda 
summan utgör endast en tredjedel af hela anläggningskostnaden för 
hamnen.

Emellertid har jag begärt ordet för att betrakta frågan ur en an
nan synpunkt än Utskottets. Hamnen vid Karlskrona är nemligen vår 
enda belastade örlogshamn, på den hafva stora kostnader blifvit ned
lagda; och jag är öfvertygad om, att, vid inträffande krig, denna hamn
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Om anslag till skall komma att uppsökas af eu mängd kofferdifartyg, hvilka, lastade 
kajbyggnnd eller olastade, der skola söka skydd. Med destination till andra orter 

m' m{,rona m s’ skola fartygen dit inlöpa och aflasta medförande varor, hvilka seder- 
(Forts.) mera på jernväg komma att befordras till destinationsorten. En om

ständighet, som ytterligare bör tagas i betraktande är den att nämnda 
hamn är försedd med tre inlopp, af hvilka tvenne äro belägna på gan
ska långt afstånd från hvarandra. Af dessa mynnar det vestra in
loppet ut vid Långörarne; af de begge öfriga inloppen är det ena be
läget emellan Drottningsskär och Kungsholmens fästning och det andra 
vid Hesselön. Det är tydligt att denna hamn, hvilken vid två af 
nämnda inlopp är tillgänglig för hvilka fartyg som helst, men deremot 
vid det tredje inloppet endast för mindre kustfartyg och blokadbrytare, 
eller i allmänhet för 18 fot djupgående fartyg eller derunder, måste 
blifva af ganska stor betydelse i merkantilt hänseende vid inträffande 
krig — jag ber om ursäkt för det jag nämner ordet krig, men ett 
sådant kan ju komma. Det är under dessa förhållanden icke blott 
ett lokalintresse, som tillgodoses, utan äfven landet i sin helhet, som 
har intresse deraf att de ifrågasatta hamnarbetena komma till stånd.

Det var egentligen denna synpunkt jag ville framhålla i en fråga, 
som, enligt min åsigt, är förtjent af uppmärksamhet; och tillåter mig 
att med hänsyn till alla dessa nu påpekade förhållanden yrka att 
Kammaren ville, med afslag å Utskottets hemställan, bifalla Kong!. 
Maj:ts i ämnet framstälda förslag.

Herr Danielsson: Jag vill hoppas att Kammarens ledamöter äro 
ense om att bifalla Utskottets förslag, hvarföre diskussionen derom ej 
torde blifva synnerligen lång. Jag kan dock ej underlåta att säga nå
gra ord. Jag tror nemligen att hvar och en, som genomläst såväl den 
Kongl. propositionen som Utskottets förslag, skall finna att Utskottet 
kommit till ett godt resultat i denna fråga. Tv jag är öfvertygad om 
att de, som påyrka mera än Utskottet föreslagit, begära för mycket, 
och de som yrka mindre begära också för mycket.

Man har sagt, och det var hufvudsakligen den siste talaren, att, 
emedan Karlskrona är eu befästad ort, skulle dess hamn vid tillfälle 

• af krig vara af stor vigt och betydelse, och att af sådan anledning 
statsbidrag vore både behöflig! och välförtjent. Men jag tror att om 
Karlskrona satte sina hamnafgifter lika högt som öfriga kuststäder med 
lika lifligt besökta hamnar gorå, skulle Karlskrona i hamnumgälder 
hafva långt större inkomst än dessa, och detta isynnerhet under krig, 
om något så olyckligt skulle inträffa.

Vidare har man framhållit, att de många embets- och tjensteman, 
som äro medlemmar af Karlskrona samhälle, ej mäktade bära den 
ökade beskattning, som skulle blifva en följd af anslagets beviljande 
endast såsom lån, och Herr Statsrådet och Chefen för Civildeparte
mentet yttrade att desse embets- och tjensteman vore alltför knappt 
aflönade. Det är märkvärdigt att, så snart det blir tal vare sig om 
den ena eller andra frågan som kan röra embets- och tjenstemännen, 
man alltid får höra, att dessa få »sitta emellan». Detta är i sanning 
tröttande att höra. Vi veta ju att embets- och tjenstemännen har sin 
bestämda lön, då deremot mången annan individ, som sträfva!’ för sin
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bergning, liar eu oviss och mången gång knapp lön för sin möda. Ja, Om anslå,; till 
mine herrar, statens kaka är, om än liten, dock säker. kajbyggnad

Det förefaller mig derföre besynnerligt, att man fordrar, det statenm-lKarls- 
skall uppoffra oerhördt stora summor på Karlskrona samhälle. Detta (Forts) 
får väl såsom öfriga samhällen vid förekommande behof höja kommu
nalskatten. Och staten har för sin del gjort nog för Karlskrona, då 
han underhåller sina der varande embets- och tjensteman samt bygg
nader. Således tror jag, att, hvad kofferdihamnen beträffar, frågan 
derom ej bör sammanblandas med statens angelägenheter.

På desse skal, och för öfrigt under åberopande af de af Herr Petter 
Olsson från Helsingborg framhållna, yrkar jag bifall till Utskottets för
slag. Men skulle, mot förmodan, man ej vara belåten med detta, skulle 
det ej heller förundra mig, om man yrkade rent utslag på alltsam
mans. Ty det måste väl vara en stor fördel för Karlskrona samhälle 
att under nuvarande tid erhålla lån emot 4 procent ränta och 2 procent 
amortering. Staten gör derpå en uppoffring, ty på så billiga vilkor er
håller staten icke de penningar, han måste upplåna.

Herr Gnisslande!': Äfven jag yrkar att herr talmannen ville fram
ställa proposition pa bifall till Kong], Maj:ts förslag och jag hänför 
mig i detta afseende till de skäl, som från statsrådsbänken blifvit an
förda, hvarjemte jag ber att, i anledning af några yttranden af den 
ärade representanten från Helsingborg, några ögonblick få taga Kam
marens uppmärksamhet i anspråk. Han yttrade nemligen att tolags- 
ersättningsmedlen kunde användas för bestridande af i fråga varande 
hamnarbeten. Han gjorde sig dervid skyldig till ett misstag, ty största 
delen åt denna inkomst är anslagen till magistratens aflöning och får 
således icke användas till nyssnämnda ändamål. För öfrigt är staten, 
att jag så må uttrycka mig, eu medlem af Karlskrona stads samhälle, 
i hvilket afseende jag ber att få nämna, att staten egen fastigheter i 
Karlskrona till ett värde af 7,909,300 kronor. Om denna egendom 
tillhörde en enskild person, så skulle stadskommunen komma i åtnju
tande af bidrag derifrån, hvilket nu icke kan vara förhållandet; ty en
dast de byggnader, som ligga utom varfvet, taga del i kostnaderna för 
gatuanläggningar, renhållning och lyshållning. Vidare bedrifver staten 
en betydlig industriel verksamhet inom detta samhälle, derför inkom
sten under de sednaste 10—12 åren uppgått till 404,106 kronor. Under 
samma tid har staten till Motala mekaniska verkstads aktiebolag för 
flottans läkning utbetalt 556,114 kronor 34 öre, och detta bolag har 
naturligtvis fått till den kommun, inom hvilket bolaget har sin verk
samhet, erlägga utskylder i förhållande till dessa inkomster, då deremot 
Karlskrona samhälle icke af staten får uppbära någon inkomst af den 
verksamhet, staten der bedrifver.

På dessa och förut anförda skäl yrkar jag bifall till Kongl. Maj:ts 
nådiga framställning i ämnet.

Herr Lindmark: Jag kan ej förstå anledningen till Herr Daniels
sons utfall emot embets- och tjenstemännen, ty den kan väl ej vara 
att söka uti mitt förra anförande. Jag har nemligen ej klagat öfver 
att de beskattas lika med andra samhällsmedlemmar, utan jag sade

N:o 41.
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Om anslag till endast att den bevillning embete- och tjenstemännen erlägga är effek- 
hajbyggnad fjVj j ty att de få skatta för hvarje öre af sin inkomst.

‘‘”"kroncT *" Vidare yttrade Herr Danielsson, att lian ej kunde inse hvarföre 
(Forts.) staten ånyo skulle understödja Karlskrona, som fått hjelp så inånga 

gånger förut. Jag visade dock uti mitt förra anförande, att stadens 
skuld, som för omkring 15 år sedan utgjorde endast 35,000 kronor, 
under de senare åren vuxit till det betydliga beloppet af 1,227,000 
kronor, ocli häraf finner man att Karlskrona är ett samhälle, som åda
galagt en stor verksamhet för sitt framåtskridande. Man kan derföre 
ej säga att det tiggt om hjelp, utan är fullt berättigad!, att i likhet med 
andra städer söka statsbidrag för sina hamnanläggningar. Jag har en
dast velat säga detta för att tillbakavisa Herr Danielssons obefogade 
anfall emot embetsmannacorpsen, hvilket jag för min del ej framkallat.

Herr G-umiulius: Den ärade representanten från Karlskrona er
inrade om att, ehuru staten inom nämnda samhälle egen betydligt stora 
fastigheter till ett värde af mer än sju millioner kronor och der be- 
drifver en omfattande industriel verksamhet, staten det oaktadt icke 
beredde berörda samhälle eu deremot svarande ersättning, enär statens 
fastigheter äro fria från bevillning, och i följd deraf från kommunal- 
utskylder. Han återförde i mitt minne hvad till mig i denna Kammare 
sades af en hans företrädare i Kammaren under den första riksdag, 
hvilken jag hade äran att bevista. Då förelåg här en kunglig fram
ställning om att till Karlskrona stad för ett ringa pris, 1,000 eller 1,500 
kronor, sälja en statens fastighet, inredd till teater och dessutom, om 
jag rätt minnes, sex tomtdelar i Karlskrona stad. Förslaget var med 
en, då det gäller Karlskrona, vanlig frikostighet tillstyrkt af Stats
utskottet, och jag tillät mig, vid ärendets föredragning, den anmärk
ning, att en sådan köpeskilling dock vore orimligt billig för ett teater
hus med åtföljande betydliga tomtområde. Det var då riksdagsmannen 
från Karlskrona genmälde, att om staten finge sälja eu betydlig del 
af sina byggnader och andra fastigheter i Karlskrona till pris motsva
rande hvad man då bjöd för teatern med tillhörande tomter, sa vore 
staten verkligen att lyckönska. Jag antager att detta yttrande af den 
förre representanten för nämnda samhälle finnes i Kammarens proto
koll förvaradt, och detta torde möjligen något minska värdet af de 
många millioner, hvartill statens fastigheter i Karlskrona skola uppgå. 
Man måste dock å andra sidan medgifva, att dessa sålunda skäligen 
jemkade fastighetsvärden, för Indika kommunalutskylder icke erläggas, 
icke göra Karlskrona samhälle det gagn, som af dem rätteligen kunde 
påräknas; men månne icke detta i någon män uppväges af åtskilliga 
omständigheter? Till fattigvården har staten ju Klimat betydliga bi
drag; till gatuhållningen bidrager den väl ock; ja, den går i vissa fall 
längre. Jag har vid ett besök på platsen tagit i betraktande ett då 
pågående ganska vackert gatuanläggningsarbete, och man sade att det 
gjordes på statens bekostnad. Jag tror vidare att staten gjort andra 
ganska betydliga uppoffringar på och för detta ställe under tidernas 
lopp och icke minst under den jemförelsevis korta tid, som min riks- 
dagsmannaverksamhet omfattar. Jag behöfver icke erinra om vatten
ledning, jernvägsanslag och mycket annat. Man skulle väl också kunna
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saga, att staten åtminstone medelbart deltager i kommunens utskylder, Om anslag till 
då, såsom upplyst är, hela den för år 1874 erlagda bevillningen i Karls- åbyggnad 
krona uppgått till 22,112 kronor, hvaraf på handeln och rörelsen be-mj.r'0ll^ar 4 
löpt allenast 8,773 kronor, och statens tjensteman således antagligen (Forts.) 
erlagt ett belopp, vida öfvervägande den del som skulle belöpa sig på 
stadens egen rörelse. Detta bidrag till stadens utskylder är väl i nå
gon mån beroende af de på fastigheterna af staten derstädes nedlagda 
millioner.

För öfrig! synes mig, som om de skäl, som anfördes af den förste 
talaren, hvilken å Utskottets vägnar hade ordet, vore fullt tillräckliga 
för att motivera bifall till Utskottets förslag, hvarom jag hemställer.
Jag tror nemligen, att det icke är skäl att i en fråga sådan som denna 
behandla Karlskrona annorlunda än en annan landsortsstad.

Herr Danielsson: Jag tillåter mig förklara, att Herr Lindmark
verkligen icke måtte hafva hört hvad jag yttrade, sista gången jag 
hade ordet. Jag har nemligen icke påstått att det var lian, som gaf 
anledning till mitt yttrande angående tjenstemännen, utan denna anled
ning fick jag från annat håll. Dä således hans anmärkning mot mig 
helt säkert grundar sig på ett misstag, så tror jag att vi i den saken 
kunna blifva temligen ense.

Hvad åter vidkommer hans yttrande att Karlskrona ådragit sig 
en betydlig skuld och gjort stora uppoffringar för sin affärsverksamhet, 
samt att staten fördenskull borde i nu förevarande fäll komma detta 
samhälle till hjelp, så tror jag att många andra stadssamhällen måst 
underkasta sig stora uppoffringar och förluster för enahanda ändamål.
Då jag icke kan finna några giltiga skäl, hvarföre i fråga varande sam
hälle skall gynnas framför de öfriga och utgöra ett lysande undantag, 
så tillåter jag mig att fortfarande yrka bifall till Utskottets förslag.

Herr Peter Olsson: Jag vill blott säga några ord med anled
ning af representantens från Karlskrona yttrande. Han nämnde, att 
tolagsersättningen skulle till större delen användas till aflösning åt ma
gistraten. Jag vill icke bestrida detta och jag ber att få fästa upp
märksamheten derpå, att jag icke påstått, att det vore nödvändigt, att 
Karlskrona använde sina tolagsmedel till hamnarbete, utan endast, att 
det finnes andra städer, som på sådant sätt använda dessa medel. Jag 
ber äfven att få påpeka, att tolagsmedlen inflyta på ett dubbelt sätt,
De bestå dels af en bestämd summa, utgörande aflösning till samhället 
för den, efter medelbeloppet för vissa år, vid tiden för telagens upp
hörande utgående tolagsafgift, och dels af det belopp, hvarmed 5 pro
cent af tullintradeu för året öfverstiger denna bestämda summa. Deraf 
följer, såsom hvar och en lätt kan förstå, att i samma mån rörelsen 
inom ett samhälle utvecklas, i samma män ökas äfven tolagsersätt
ningen, och då så är, kan jag icke annat än anse det billigt och rätt
vist, att åtminstone någon del af denna ersättning användes i och för 
sådana utvidgningsarbeten, som underlätta handel och rörelse. Jag 
föreställer mig, att magistratens aflöning icke stiger i samma mån, som 
rörelsen utvidgas, ty dä måste den till slut blifva storartad. Således, 
på samma gång jag medgifver, hvad jag äfven sett af stadens räken-
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Om anslag till skaper, att eu del af Karlskrona tolagsmedel användes till att aflöna 
A'«>A mag'straf;eid måste jag likväl antaga, att det derefter återstå)- ett icke 

m‘ "\romu' obetydligt belopp — och detta måste blifva större och större ju mera 
rörelsen utvidgas — hvilket belopp då får disponeras på annat sätt.

Jag ber till sist att få säga, att det visserligen icke var någon 
motvilja mot Karlskrona som föranledde det af Utskottet nu framlagda 
förslaget; utan detta berodde allenast på den inom Utskottet rådande, 
efter hvad mig synes, sunda och rigtiga uppfattning, att Karlskrona, 
om blott samma hamnafgift lädes på dess handel och rörelse som 
på andra städers, med det föreslagna understödet mycket väl kunde- 
reda sig.

Herr Jöns Pehrsson: Det finnes eu lefnadsregel, som lyder,
att de, som hafva det bra, böra glädja sig deråt och vara belåtne med 
hvad de hafva, men denna visa regel synes de herrar, som uppträda 
mot Utskottets förslag till förmån för Kongl. Maj:ts, hafva glömt. Det 
hade visserligen icke fallit mig in att yrka utslag å beviljandet af 
hvarje understöd uti ifrågavarande hänseende, om icke obilligheten hos 
vissa personer vore så stor, att de icke vilja nöja sig med de fördelar, 
Utskottets förslag erbjuder. På grund häraf anser jag mig emellertid 
nu vara fullt berättigad att yrka utslag å såväl Kongl. Maj:ts som 
Utskottets förslag, och det torde äfven kunna uppletas andra skäl för 
ett sådant yrkande. Karlskrona har alltid varit nog lyckligt att erhålla 
stora statsanslag. Så minnas vi hurusom för icke länge sedan en en
skild jernväg mellan Karlskrona och Wexö fick 1,000,000 kronor all
deles till skänks. Denna bana sades visserligen vara mycket vigtig i 
militäriskt Utseende; men det heter också om allt, man vill hafva nu 
för tiden, att det är för militäriska ändamål. Karlskrona torde för 
öfrigt icke vara så vanlottad! i afseende på tilläggsplatser, som man 

<% synes vilja låta påskina. Jag tror, att der finnes så stor örlogshamn, 
att den icke kan upptagas af våra få krigsskepp och, om nöden trän
ger, föreställer jag mig att i den skall finnas någon plats att lemna 
öppen åt den stora rörelse, som skall uppstå. År rörelsen för öfrigt 
sä stor, som den i Utskottets betänkande intagna tabell utvisar, torde 
det också vara skäl att icke bevilja något understöd på bättre vilkor 
än Utskottet föreslagit; men, då emellertid somliga icke synas vara 
nöjda härmed, får jag nu yrka utslag å såväl Kongl. Maj:ts som Ut
skottets förslag uti ifrågavarande hänseende.

Härmed var öfverläggningen slutad. Efter det Herr Talmannen 
gifvit propositioner enligt de yrkanden, som blifvit gjorda, biföll Kam
maren Utskottets hemställan.

Föredrogs och biföllos, hvart efter annat, Stats-Utskottets nedan- 
nämnda utlåtanden:

N:o 57, ang. antalet egenhändiga underskrifter å Riksgäldskonto- 
rets obligationer;
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N:o 58, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition, angående afsön
dring af jord från kronan tillhöriga gatehuset N:o 12 Rörum i 
Kristianstads län till plats för ny kyrkobyggnad för Rörums försam
ling; och

N:o 59, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition, angående skatte
köp af det till Ramlösa helsobrunn upplåtna kronoliemmanet Köpinge 
N:o 4, ett hälft mantal i Raus socken inom Malmöhus län.

§ 3.

Förekom till behandling Lag-Utskottets utlåtande N:o 32, i anled
ning af väckta förslag om ändring af gällande stadganden dels rörande 
skyldigheten att bygga och underhålla kyrka med hvad dertill hörer 
jemte prestgård, dels ock i fråga om grunderna för utgörandet af för
samlingens bidrag för folkskoleundervisningens upprätthållande.

I Punkten 1 hade Utskottet yttrat sig beträffande skyldigheten att Angående skyl- 
bygga och underhålla kyrka, i afseende hvarå olika förslag blifvit fram- 'h,jh*tiiia*tdel~ 
strida dels i Herr N. S. von Kocks inom Första Kammaren afgifnakyrkobyggnad. 
motion N:o 34 och dels i motioner, som afgifvits inom Andra Kamma
ren af Herrar Anders August Andersson (N:o 38), A. TF". Westerdal 
(N:o 58) och Jonas Peter Nilsson (N:o 60), samt på anförda skäl 
hemstält : »att Riksdagen ville för sin del besluta en författning, hvar
igenom, med ändring af hvad 26 kap.. 1 § Byggningabalken och sär
skilda författningar innehålla angående skyldighet att deltaga i kyrko
byggnad, förordnas som följer:

Byggnadsvirke, körslor och annan kostnad för byggnad och under
håll af kyrka med hvad dertill hörer skola af egare eller innehafvare 
af fast egendom utgöras efter samma grund, som är för kommunal- 
utskylder bestämd; dock galle om befrielse från denna skyldighet för 
viss jordegendom i Skåne, Halland, Blekinge och Bohus län hvad i 
ridderskapets och adelns samt presterskapets privilegier finnes stadgadt.»

Efter föredragning af nämnda punkt, vid hvilken reservationer 
inom Utskottet anmälts af Herrar Ribhing och Magnus Jonsson, lem- 
nads ordet på begäran till

Herr Jonas Petter Nilsson, som yttrade: Det är i sanning
med glädje jag ser, att Lag-Utskottet i år något frångått sin vanliga 
konservatism uti frågor sådana som denna. Vid tre föregående riks
dagar bär jag väckt motion i samma syfte, som min vid denna riks
dag framlagda, men alltid fått till svar, att frågan vore beroende på 
Kongl. Maj:ts pröfning, hvadan någon förändring ej vore att vänta.
Nu har dock Utskottet lemnat motionen åtminstone half rättvisa, då 
Utskottet föreslagit, att byggnadsvirke, körslor och annan kostnad för 
underhåll af kyrka med hvad dertill hörer skall drabba egare eller 
innehafvare af all inom socknen befintlig fast egendom. Af hvad or
sak Lag-Utskottet hyst en sådan medömkan med kapitalister, industri
idkare och embetsman, kan jag deremot icke fatta. Då man genom
läser Utskottets betänkande i dess helhet, finner man nemligen, huru
som beträffande byggnad och underhåll af folkskolehus Utskottet före
slagit, att alla, som erlägga skatt enligt andra artikeln bevillnings-
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Angående skyl
dighet att del
taga i kyrko

byggnad. 
(Forts.)

•stadgan, skulle deri deltaga. Om Utskottet, tvärtemot hvad nu är 
förhållandet, föreslagit, att sistnämnde skattskyldige skulle befrias från 
deltagande i underhåll af skolhusbyggnader, skulle det hafva mindre 
förundrat mig, tv åtminstone är i min ort förhållandet, att intresset 
för folkskolan är mindre utbredt bland personer hörande till den finare 
noblessen, enär många af dem för sina barn anskaffa informatorer 
eller sända barnen till elementarläroverken, hvaremot kyrkorna besö
kas af såväl den ene som den andre. Det är mig således oförklarligt, 
på hvad grund Utskottet fritagit dessa kategorier af skattskyldige 
från deltagande uti byggnad af kyrkor och fattighus in. in., och jag 
hoppas att af någon bland Utskottets ledamöter härom vinna någon 
upplysning. Väl ser jag, att man velat anse det nu framlagda försla
get såsom ett öfvergångsstadgande och trott, att Kong! Magt skulle 
taga initiativ till större förändringar, men om Riksdagen behagar be
sluta i enlighet med hvad Lag-Utskottet föreslagit, tror jag knappast, 
att Kongl. Maj:t skall framlägga proposition derom, att jemväl kapi
talister, industriidkare och embetsman skola deltaga uti dessa kostnader.

På grund af hvad jag nu anfört, anhåller jag om återremiss af 
det föreliggande betänkandet, på det Utskottet må taga frågan i för- 
nyadt öfvervägande och framlägga förslag i det syfte, min med fleres 
motioner innehålla.

Herr Ola Andersson i Nordanå: Den 20 Juni 1866 aflåta Rikets 
Ständer en underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan, att 
Kongl. Maj:t täcktes låta utarbeta och framlägga förslag till sådana 
förändrade stadgande:! angående deltagande i byggnad och underhåll af 
kyrka med hvad dertill hörer äfvensom af sockenstuga och fattigstuga, 
att dessa åligganden blefve för medlemmarne af kommunen efter bil
liga grunder gemensamma. Af justitieombudsmannens embetsberättelse 
för sistförfluten år synes, att frågan ännu är beroende på Kongl. Maj:ts 
pröfning. I nu föreliggande betänkande yttrar Utskottet, att »då emel
lertid ett fullständigt lagförslag i ämnet sålunda torde vara att förvänta, 
har Utskottet icke ansett lämpligt att inlåta sig på ett försök til! frå
gans slutliga lösning, utan funnit lagstiftningsåtgärden böra för närva
rande inskränkas till afhjelpande allenast af de största bristerna i nu 
gällande föreskrifter», hvarefter Utskottet framkommer med förslag, att 
Riksdagen, med ändring af nu gällande föreskrifter angående skyldighet 
att deltaga i kyrkobyggnad, ville för sin del besluta eu författning af 
följande lydelse:

Byggnadsvirke, körslor och annan kostnad för byggnad och under
håll af kyrka med hvad dertill hörer skola af egare eller innehafvare 
af fast egendom utgöras efter samma grund, som är för kommunal- 
utskylder bestämd; dock galle om befrielse från denna skyldighet för 
vass jordegendom i Skåne, Halland, Blekinge och Bohus län hvad i 
ridderskapets och adelns samt presterskapets privilegier finnes stadgadt.

I väntan på ett förslag från Kongl. Maj:t på grund af 1866 års 
skrifvelse skulle således Riksdagen nu för sin del antaga ett lagförslag, 
om hvars godkännande af Kong!. Maj:t man skulle anhålla; och vidare 
skulle man vänta, att Kongl. Maj:t derefter skulle framkomma till Riks
dagen med ett fullständigare förslag på grund af nyssnämnda skrifvelse.
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Men månne man kan vänta det? Jag tvifla!' på, att Kong!. Maj:t skulle Angående skyl- 
först godkänna detta af Riksdagen antagna förslag — i fall nemligen dmliet _ deU 
det bifalles — och sedermera strax derefter framkomma med ett för- t"9^y'lgtJ'd ° 
slag till fullständigare lösning af frågan. Jag tror icke man har skäl (Forte.) 
att vänta detta; och om man icke kan vänta något sådant, så tror jag, 
att man bör tillse, det man i det förslag, som nu föreligger, icke an
tager och gillar sådana grundsatser, som man under i öfrig! lika för
hållanden icke skulle vilja godkänna.

Hvad då här i öfrig! förefaller anmärkningsvärd!, är, att man velat 
befria säterierna i Skåne, Halland, Blekinge och Bohus län från del
tagande uti ifrågavarande byggnadsskyldighet, fastän man för öfrigt 
för bestämmande af denna skyldighets utgörande valt den kommunala 
grunden, fyrktalet. Här linnes dock dessutom eu annan ömtålig punkt, 
som blifvit af Utskottet vidrörd. Det gifves nemligen en mängd små jord
lägenheter, som blifvit från hemman afsöndrade och som till stamhem
manet betala årlig afgäld, hvilken skall utgöra ersättning till stam- 
liemmanet för af detsamma utbetalda äfven på afsöndringen belöpande 
utskylder; och om nu dessa lägenheters innehafvare åläggas att deltaga 
i kyrkobyggnad, kan man verkligen säga, att man mot dem begår eu 
orättvisa, tv de skulle i sådant fall i dubbelt mått komma att deltaga 
i detta onus. Utskottet har emellertid ansett, att eu kyrkobyggnad så 
ytterst sällan förekomma inom en församling, att Utskottet icke tvekat 
att bland de byggnadsskyldige upptaga jemväl desse smärre lägenheters 
innehafvare. Men månne icke utgiften på dessa små lägenheter kän
nes lika tryckande, som den skulle kännas på säteriegendomarne? Kan 
man i ena fallet besluta, att små jordafsöndringar skola deltaga i kyrko
byggnad, så kan jag icke inse, hvarföre icke äfven de större säteri
erna skola dertill förbindas. Jag för min del kan icke godkänna den 
grundsatsen, att säteriegendomarne skola vara befriade derifrån; och 
i fall i detta Utskottets förslag skulle ligga den tanken, att Kong!. Maj! 
och Riksdagen icke utan adelsmötets godkännande skulle kunna vid
taga en sådan åtgärd, som till deltagande i kyrkobyggnad skulle för
binda äfven ifrågavarande säteriers innehafvare, sä vill jag dels erinra 
derom, att genom 1810 års förordning stadgats, att säteriegendomar få 
innehafvas af hvilken person som helst utan afseende på hvilket stånd 
lian tillhör, dels ock med anledning deraf bedja att redan nu fä fol
ium del uttala den åsigten, att jag icke tror det tillkomma ridderskapet 
och adeln att afgöra, huruvida egendomar, som kanske till ganska stor 
del innehafvas af personer af andra stånd — i fall man ännu skall 
tala om stånd — skola åläggas att deltaga i utskylder, som utan tvif
vel framdeles böra vara för alla klasser och stånd gemensamma. Jag 
finner således icke något skäl, hvarföre icke denna afgift eller skyldig
het skall kunna åläggas detta slag af egendomar lika väl som alla andra.

.Tåg skulle kunnat inskränka mig till det yrkandet, att sista delen 
af Utskottets förslag borde uteslutas, och att den hirra delen skulle 
bifallas; men jag anser det icke vara alldeles nog med att endast/as%- 
lieter bidraga till denna utgift. Det finnes nemligen fabriks- med flera 
dylika inrättningar, som ofta kraft och ännu kräfva utvidgning eller 
nybyggnad af församlingens kyrka just för den arbetarebefolkning, som 
sysselsättes vid fabriksinrättningen, och hvilken befolkning till antalet
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icke står i någon proportion till de bidrag, som inrättningen skulle er
lägga efter egendomens taxeringsvärde. Jag tror derföre, att det icke 
är obilligt begärdt, att jemväl alla dessa inrättningar inom en försam
ling skola, mera än för fastighetsvärdet, deltaga uti ifrågavarande onus.

Jag bär endast hunnit att i största hast genomläsa detta förslag 
och kan således icke, så att säga, på stående fot formulera ett annat; 
och jag anhåller fördenskull, att ärendet måtte till Utskottet återför
visas för upprättandet af ett nytt förslag i syfte, dels att undantaget 
för säteriegendomarna mätte helt och hållet uteslutas, och dels att Ut
skottet mätte taga i betraktande, huruvida icke äfven andra förmögen- 
hetsslag böra åläggas att deltaga i denna utgift. Jag väntar här vis
serligen den invändningen, som i dylika fall brukar förekomma, att
fabriks- och annan rörelse inom kommunerna äro mera tillfälliga, och 
att dessa rörelser således, om de skulle åläggas deltaga i kyrkobygg
nad, skulle kunna för ögonblicket blifva allt för hardt betungade; men 
jag har förut i denna Kammare uttalat den åsigten, att tillgång till
dylika utgifters bestridande alltid bör beredas genom lån, hvilket se
dermera utdebiteras på flera ar, då alla få till dess gäldande bidraga 
etter förmögenhet; hvilket sätt att för sådana fall anskaffa medel, efter 
min åsigt, är det enda rätta.

Jag anhåller om frågans återremitterande till Utskottet.

Herr Bruhn: Obestriöt och äfven obestridligt torde vara, att de 
bestämmelser, hvarefter skyldigheten att bygga och underhålla kyrka 
nu utgöres, äro icke endast obilliga utan äfven orättvisa. Den rätt
visa grund, hvarpå dessa bestämmelser hvilade på den tid, de tillkommo, 
da, snart sagdt, lida befolkningen i landet var jordbrukande, har nu
mera, sedan förändrade förhållanden framkallat andra samhällsklasser, 
Indika lika väl som jordbrukaren äro i behof af kyrka, upphört att fin
nas till; men dä safir, är det val också naturligt, att äfven dessa andra 
samhällsklasser numera böra bidraga till fyllandet af detta gemensamma 
behof af kyrka och, som det heter, hvad dertill hörer.

De vid denna och flera föregående riksdagar ständigt återkom
mande motioner i denna fråga visa tydligt, att ett starkt behof af för
ändring i detta hänseende förefinnes.' Utskottet har nu sökt att till
fredsställa detta behof genom att föreslå icke en genomgripande utan 
endast en partiel förändring. Utskottet föreslår nemligen nu, att en
dast sådana fastigheter, som icke genom särskilda privilegier äro der
ifrån befriade, skola deltaga i skyldigheten att bygga och underhålla 
kyrka med hvad dertill hörer. Såsom vi veta, lyder stadgandet angå
ende denna byggnadsskyldighet i nu gällande lag sålunda: »Allé, som i 
socknen bo, skola kyrka bygga och uppehålla, och hvad dertill hörer: 
såsom klockstapel, kyrkomur, socknestufva och fättigstufva. Byggnads
virke, körslor och annan kostnad utgöres härtill efter hemmantalet, och 
dagsverken efter matlagen». Utskottet, som funnit dagsverksskyldig
heten böra tills vidare vid kyrkobyggnad bibehållas oförändrad, har nu 
tillstyrkt, att nyssnämnda lagrum för (ifrigt måtte erhålla följande ly
delse :

»Byggnadsvirke, körslor och annan kostnad för byggnad och under
håll af kyrka med hvad dertill hörer skola af egare eller innehafvare
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af fast egendom utgöras efter samma grund, som är för kommunal- Angående shyl- 
utskylder bestämd; dock galle om befrielse från denna skyldighet för Vighet att del
vis* jordegendom i Skåne, Halland, Blekinge och Bohus län hvad i 
ridderskapets och adelns samt presterskapets privilegier finnes stadgadt.» (F0rta.)

Således skulle efter detta förslag samtliga fasta egendomar inom 
en socken vara skyldiga att deltaga i kyrkobyggnad, med undantag af 
säterier i Skåne, Halland, Blekinge och Bohus lön samt prestgårdar,
Indika, liksom allt hvad kapital heter äfvensom all inkomst af näring 
och rörelse fortfarande skulle från denna skyldighet vara befriade. Här
till kommer att, på grund af särskilda bestämmelser, åtskilliga bruk, 
stångjerns- och spikhamrar in. fl. dylika anläggningar äro ålagda att 
utgöra samma skyldighet.

Hvad skulle nu följden blifva af ett bifall till Utskottets förslag?
Jo, att de fastigheter, som nu icke äro särskildt omnämnda, körnare 
att åläggas merberörda byggnadsskyldighet. Ocli Indika äro dessa fa
stigheter? I en och annan socken utgöras de af något mer betydande 
bruks- och fabriksanläggningar eller i närheten af en stor stad af hvarje
handa hus och villor, uppförda af rikt folk; men i de flesta socknar 
bestå dessa fastigheter af torp, afsöndrade lägenheter och smärre hus 
och byggnader, uppförda af mindre näringsidkare, sockenhandtverkare, 
enkor, sjöfolk m. fl. Alla dessa fastigheter skulle enligt Utskottets 
förslag deltaga i denna byggnadsskyldighet, hvaremot, såsom nyss nämn
des, från samma onus fortfarande komme att befrias ofvan omförmälda 
säterier, prestgårdar, kapital och inkomst af handel ocli rörelse. Ut
skottet har sålunda ansett, att billigare grunder för utgörande af detta 
onus skulle åstadkommas genom att indraga dessa smärre hus och torp
lägenheter, som hvar för sig torde vara värda 4 å 500 kronor, bland 
de fastigheter som skola bidraga till kyrkobyggnad. Kan detta kallas 
rättvisa, så vet jag ej hvad med rättvisa menas. För min del får jag 
säga att, oaktadt jag sjelf på grund af ofvan åberopade adelsprevile- 
gier är för min egendom befriad från kyrkobyggnadsskyldighet, jag 
gerna skulle afstå från denna frihet, om jag derigenom på något sätt 
kunde bidraga till åstadkommande af en rättvis grund för utgörande 
af i fråga varande onus, så att icke den fattigare befolkningen, som 
redan genom dagsverksskyldigheten, hvilken utgöres efter matlagen, är 
tillräckligt betungad, mätte åläggas samma kyrkobyggnadsskyldighet som 
öfrige fastighetsegare, under det att, såsom förut är nämndt, eu stor 
del af betydande egendomar, kapital och rörelse fortfarande skulle be
frias från denna skyldighet.

Vidare förekommer i Utskottets förslag det stadgande, att körslor 
som hittills på landet alltid utgått och måste utgå in natura, hädanefter 
icke nödvändigt måste på samma sätt utgöras. Det är emellertid gifvet 
att de kommunens medlemmar som hafva dragare komma att hädan
efter som hittills utgöra denna skyldighet, men de öfriges körselskyl- 
digliet kommer att sättas på entreprenad eller lega. Följden häraf blir 
naturligtvis den att detta onus för den fattige fastighetsegaren, som 
icke egen dragare, blir ännu dyrare, då lian måste betala den rikare 
kommunmedlemmen, som åtager sig att mot dryg ersättning fullgöra 
den förres skyldighet och dymedelst håller sig sjelf skadeslös för denna
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Angående skyl- del af sina kommunala skyldigheter. Jag kan icke finna detta vara 
dighet att del- me() rättvisa och billighet öfverensstämmande.
^byggnad.0 Oni Utskottet, i stället för att, såsom nu skett, komma med ett 

(Forte.)’ partiel ändringsförslag, både fortgått på den genom särskilda förord
ningar efter utfärdandet af 1734 års lag redan inslagna vägen och stad
gat, att större bruk och mer betydande fastigheter till visst, icke för 
lågt beräknadt värde, äfven skola bidraga till kyrkobyggnad, så hade 
Utskottet enligt min tanke varit inne på rätt väg och då skulle jag 
kunnat förlika mig med ett sådant förslag, som i sig inneburit åtmin
stone ett litet steg i den rätta rigtningen. Men dä Utskottets före
liggande förslag icke alls är affattadt i dylikt syfte, yrkar jag för min 
del utslag ä detsamma.

Grefve Sparre: Man har ofta vid föregående riksdagar och en 
föregående talare har nu senast i dag förebrått Lagutskottet, att det 
är för konservativt; att det icke vill åstadkomma några lagförändrin
gar; men när Lagutskottet verkligen försöker framställa förslag till lag
förändringar, då har man icke nog skarpa ord att fördöma; du säger 
man att till grund för Utskottets förslag icke finnes ringaste rättvisa, 
»att man icke kan förstå, huru Utskottet kunnat komma till ett sådant 
resultat» in. in. Ja — mine herrar— om vi bodde i ett nybildadt sam
hälle, der det icke funnes gamla förhållanden att jemka mellan, om vi 
från början kunde stifta lagar, utan allt afseende på undantag, privi
legier och dylikt, skulle det i sanning vara en lätt uppgift, Lagutskottet 
hade att fyllla, men nu hafva vi vid hvarje steg skår och klippor att 
segla mellan och herrarne måste derföre förlåta, att Lagutskottet icke 
alltid kan framlägga sina förslag i sådant skick, att de kunna motsvara 
ett absolut ideal af rättvisa.

Här har under min långa riksdagsmannabana klagats tidt och ofta 
öfver orimligheten i den nu varande grunden för deltagande i kyrko
byggnad och dermed sammanhängande onera. Först och främst au- 
märkes: att detta besvär utgår efter mantal; mantalet är ingen till
förlitlig mätare för jordbruksfastigheternas verkliga värde säger man. 
Ett mantal kan vara värdt 10,000 kronor, ett annat 100,000 kronor 
och ett tredje kanske 200,000 kronor. Skola vi — säger man — i 
slutet af nittonde seklet bibehålla denna grund, som’måhända för två 
hundra år sedan var lämplig, men numera är högst otillfredsställande. 
Denna olägenhet har Utskottet afhjelpt genom att lägga taxeringsvärdet 
till grund.

Vidare har man klagat öfver att fabriker■ och bruk icke deltaga i 
kyrkobyggnad samt att i de fall, dä något bruk verkligen deltager, 
detta sker på så sätt, att bruket räknas lika med ett mantal, hvilket 
man finner orättvist, emedan ett bruk i allmänhet är värdt flere hundra 
tusen kronor och således borde anses motsvara flera hemman. Detta 
har Lagutskottet sökt afhjelpa genom att föreslå, det bruk och fabriker 
skola med afseende ä ifrågavarande besvär betraktas fullkomligt lik- 
stälda med andra fastigheter.

Ytterligare har man anmärkt att qvarnar förut deltagit i kyrko
byggnad efter den dem åsätta räntan. Det fanns derom ett uttryck
ligt stadgande. Men sedan åtskilliga år tillbaka är qvarnräntan af-
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skaffad; således liar den grund, hvarefter qvarnarne bidrogo, upphört 
att finnas till, och qvarnarne hafva således i sammanhang med qvarn- 
räntans afskrifning i sjelfva verket blifvit qvitt all kyrkobyggnad. Med 
afseende å denna olägenhet, har Utskottet jemväl föreslagit ett bote
medel, nemligen att qvarnarne skola bidraga i förhållande till deras 
kommunala utskylder, d. v. s. efter taxeringsvärdet.

Slutligen har man erinrat att utjordar och andra lägenheter äro 
fria, men rättvisligen borde lemna bidrag till kyrkobyggnad. Äfven 
denna orättvisa har Utskottet sökt undanrödja genom stadgandet att äf
ven de skola deltaga efter taxeringsvärdet.

Sedan jag nu framställt alla de punkter, hvarvid man hufvudsak
ligen fäst sig, torde herrarne få medgifva, att åtminstone något blifvit 
i frågan åtgjord! af Lagutskottet. Men Utskottet bär icke vågat gå 
så långt, att det föreslagit upphäfvande! af säterifriheten. Jag instäm
mer fullkomligt med representanten från Skåne uti dennes förkastelse
dom öfver detta privilegium. För min del är jag långt ifrån att god
känna sådana undantagsförhållanden. Jag har ej ord, tillräckligt 
starka att uttrycka mitt ogillande af säterifriheten, men det beror ej 
pa mig eller Lagutskottet att upphäfva densamma. Så länge uti grund
lagen står qvar ett stadgande derom, att privilegier icke kunna upp
häfva, utan genom Konungs och Riksdags gemensamma beslut, samt 
Adelns och Kyrkomötets bifall, måste äfven säterifriheten fortfarande 
bibehållas tills den i laga ordning upphäfves. Huru än representanten 
från Skåne må resonera, så kan icke den saken hjelpas. Säterifri
heten kan han icke bortresounera, innan nämnde grundtagsparagraf 
upphäfves.

Hvad angår de afsöndrade lägenheterna bör man ihågkomma, att dessa 
lägenheter vanligen äro så lågt taxerade, att de bidrag till kyrkobygg
nad, som skulle drabba dem, blifva ofantligt små och äro de af bety
denhet, sä må de ju betala.

Dä vi således äro bundna af de närvarande förhållandena och af 
lagstadganden, Indika icke ensidigt af Riksdagen kunna upphäfvas, så 
har Lagutskottet icke haft fria händer, utan varit hänvisadt till att 
försöka de ändringar, som kunna åstadkommas. Och Utskottet har 
härvid gått så långt, omständigheterna tillåta.

Vidare har man talat om det orättvisa i, att icke äfven kapitalister 
och fabrikanter äro skyldige att efter sin bevillning deltaga i kyrko
byggnad. Ja, jag medgifver att häri ligger en orättvisa. Men man 
kan ej utjemna alla ojemnheter på en gäng; enligt min ringa mening 
var det redan godt att nu få de af mig förut antydda olägenheterna 
afhjelpta. Nästa gång kunna vi taga ett steg till.

År det Eder åsigt, linne herrar, likasom representantens från Skåne, 
att vi icke skola göra något förrän vi fatt ett förslag till fullständig 
lag angående kyrkobyggnadsskyldigheten, så afstan dä alltsammans. 
Min mening är likväl den — och den har stadgats hos mig under min 
långa tid som offentlig man — att, det må nu gälla reformer i den 
ena eller andra rigtningen, man med små steg säkrare närmar sig må
let än genom att pa en "ang eftersträfva allt. Såsom sagdt, jag er
känner att kapitalister och fabrikanter borde deltaga i den byggnads
skyldighet hvarom här är fråga. Men, dä vi vänta eu ny be vill—
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ningsförordning, bättre och mera tillfredsställande än den nu varan
de, så torde vi böra afbida den tiden för att lägga byggnads
skyldigheten äfven på desse kapitalister och fabrikanter. Under afbidan 
härpå vågar jag för min del, just af fruktan att ej få förut antydda 
och öfverklagade olägenheter afhjelpta, icke gå längre. Det är klart, 
mine herrar! att med så många motståndskrafter, som möta en på re
formernas väg, man icke bör ställa sä till att motståndarnes antal ökas. 
Låtom oss i stället afhjelpa de olägenheter, hvaröfver man mest kla
gar, så blir motståndskraften mindre då man vill taga nästa steg. Detta 
är, föreställer jag mig, den klokaste politiken.

Såsom synes, innehåller detta betänkande trenne punkter och alla 
röra de frågor, hvilka vid hvarje riksdag så länge jag kan minnas till
baka, utgjort föremål för öfverläggning. Nekas kan ej eller att, om 
än icke alla öfverklagade orättvisor och ojemnheter blifvit genom Ut
skottets förevarande förslag undanröjda, några och ganska väsentliga 
likväl blifvit det.

Med anledning af hvad man yttrat om dagsverksskyldigheten ber 
jag till slut få nämna, att Utskottet icke vidrört denna fråga, på grund 
deraf, att detsamma icke velat förändra något, som kunde anses hän- 
förligt till personliga utgifter; utan har Utskottet till föremål för sin 
behandling endast gjort sådant, hvarom, i synnerhet i följd af de för
ändrade förhållandena med qvarnar och bruk, varit nödvändigt att besluta.

Jag yrkar bifall till den föredragna punkten.

Herr Jöns Pehrsson: Det är med tillfredsställelse somjaghört
representanter från så väl Skåne som Halland uppträda mot tillämp
ning i närvarande fall af de gamla privilegierna. Jag tycker att tiden 
verkligen kunde vara inne, att imihafvarne af privilegierad jord blefve 
likstälda med andra jordägare. Men det får väl tillsvidare blifva ett 
önskningsmål.

För öfrigt har, sä vidt jag kan finna, Lag-Utskottet, trots dess 
fiffiga försök att visa motsatsen, här utlagt en krok så grof att ingen 
gerna kan nappa på den, ty Utskottet har i sjelfva verket icke åstad
kommit den ringaste förändring i rättvis rigtning i afseende på stad
gandet om skyldighet att deltaga i kyrkobyggnad. Val kan den siste 
talaren hafva rätt i, att hvad som föreslagits innefattar någon förbätt
ring, men denna förbättring är dock så ringa och reduceras i sjelfva 
verket till noll, emedan, på samma gång man å ena hållet sökt un
danrödja en orättvisa, så har man i stället å det andra hållet fram
kallat eu ny sådan. Ur den synpunkten är betänkandet ganska val 
hopkommet; ja, vi hafva i sanning icke på länge från Lag-Utskottet 
sett ett så fiffigt förslag.

Kan Utskottet icke komma med något bättre, tror jag derföre det 
vara så godt att afslå alltsammans. I förhoppning emellertid, att den 
man, som så varmt försvarat Utskottet och som lofvat att nästa gång 
»taga ett steg till», skall kunna åstadkomma ett mera antagligt för
slag, der flera orättvisor äro undanröjda, men inga nya i stället införda, 
förenar jag mig med dem, som yrka punktens återförvisande till Ut
skottet.



Lördagen den 22 April, e. in. N:o 41.

byggnad.
(Forts.)

Herr Anders August Andersson: Ehuru jag såsom niotio-Angående skyl
när icke är fullt belåten med det förevarande förslaget och derföre till äw/het att del 
viss del instämmer i hvad de två förste talarne yttrat, måste jag lik- 
val erkänna, att hvad här föreslagits likväl innebär ett steg framåt.

Jag kan icke neka till att jag i ett visst fall ställer mig på samma 
punkt som Grefve Sparre, ty man må säga hvad man vill, så är lik
väl den förändring, som nu föreslås, bättre än hvad vi förut haft. I 
förra tider, då det icke fans någon annan grund än sjelfva hemman
talet för deltagande i kyrkas byggande och underhåll samt matlaget 
för utgörande af dagsverksskyldigheten, kunde denna skattegrund möj
ligen vara^ billig, men under tidernas längd, när förändrade förhållanden 
inträda så innebär denna de största orättvisor, och det är nödvän
digt att införa någon tjenligare skattegrund i detta hänseende. Skulle 
man med en återremiss kunna vinna den förändring, som är önsklig, 
så vore detta visserligen godt och väl, men det kan hända att det ej 
gar så lätt för sig att håfva de svårigheter, som dervid möta, och vill 
man gå in på dem, kan det inträffa att vi icke få någon förändring alls.

Hvad särskildt dagsverksskyldigheten beträffar, måste man med
gifva, att det är i högsta måtto orättvist att lägga matlaget till grund 
derför, då man besinnar att matlag finnas, som bestå af två personer, 
och andra deremot, som kunna bestå af tjugu personer. Men man kan 
icke hoppas att få det missförhållande, som häraf föranledes, nu af
hjelpa utan torde man dermed få vänta till en annan gång.

Hvad åter här framhållits i afseende å de mindre jordegarne, så 
tror jag att dermed icke är så farligt, och det händer ganska ofta att 
den, som egen blott en liten lägenhet, kan reda sig mycket bättre än 
större egendomsägare, som hafva stora skatter och en mängd andra 
utskylder.

För min del far jag öppet säga att, om vi afsla betänkandet, fä 
vi kanske vänta flera år innan vi komma något steg framåt i nu ifråga
satta hänseende, och hellre än det anser jag, att vi böra antaga Ut
skottets förslag sådant det är. Kan man vinna någonting med en 
återremiss, vill jag visst icke motsätta mig eu sådan; men jag får emel
lertid anhålla om bifall till Utskottets förslag.

Herr Per Nilsson i Espö: Herr Talman! Man kan icke neka
till att Utskottet här gått ett ganska godt stycke framåt, och jag skulle 
verkligen önska att det tagit ett steg längre och icke infört dessa 
slutord i sista punkten, der det heter:

»dock gälle om befrielse från denna skyldighet för viss jordegen
dom i Skalle, Halland, Blekinge och Bohus län hvad i ridderskapets 
och adelns samt presterskapets privilegier finnes stadgadt». Att något 
hinder skulle förefinnas för Riksdagen att utesluta dessa ord från be
tänkandet, kan jag icke finna. Om jag icke missminner mig, så var 
det vid 1809 års riksdag, som personer, icke tillhörande ridderskapet 
och adeln, fingo rätt, äfven de, att besitta frälsesäteriegendomar. 
Då de ofrälse fingo denna rättighet, så ville de äfven hafva bort hela 
114:de paragrafen i Regeringsformen. Det gick till och med så långt, 
att bondeståndet nekade sin talman att underskrifva grundlagen. Stån- 
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dets ledamöter blefvo då uppkallade inför Konung Carl XIII och före- 
höllos den våda som kunde uppstå, om bondeståndet icke läte sin tal
man underskrifva grundlagen, i anseende till den fara, hvari fädernes
landet då sväfvade, men Konungen lofvade äfven vid samma tillfälle 
att sä snart möjligt vore söka ändra privilegierna, der dessa icke voro 
med tidsförhållandena förenliga. Nu har verkligen helt andra förhål
landen inträde En stor del af säteriegendomarna äro numera i ofrälse 
personers händer. Dessa ofrälse personer hafva endast sin rätt att 
bevaka inom Riksdagen. Der hafva äfven adelsmännen sin rätt att 
bevaka. Således skulle det val icke komma i fråga att, hvad denna 
punkt vidkommer, det skulle vara en sådan privilegiefråga, der som 
adeln bär sitt veto. Ty huru skulle ett sådant taga sig ut i närva
rande tid, då adeln eget' endast eu del af dessa egendomar? Hade det 
gält en personlig privilegiefråga, dä hade förhållandet varit helt an
norlunda; i sådana frågor är det rigtigt och nödvändigt att ridder- 
skapet och adeln egen sitt veto, men att här tillämpa det kan jag 
icke finna vara med sann rättvisa öfverensstämmande, .lag skulle der
före vilja påyrka en återremiss för att pröfva Lag-Utskottet ännu en 
gång, om det skulle kunna i denna punkt, som rör endast kyrkobygg
nad, våga att utesluta detta undantag. Jag vill icke vid detta till
fälle gå så långt att begära, att äfven alla andra beskattningsföremål 
skola deltaga i kyrkobyggnad; detta kan gerna vara en framtidsfråga, 
till dess Riksdagen och Kong!. Maj:t gemensamt finna sådant ömk
ligt, då inga privilegier der finnas att åberopa.

När man emellertid tager förhållandet i betraktande, sa måste 
man väl erkänna, att det är en himmelsvid skilnad mellan förhållan
dena nu och på den tiden privilegierna upprättades. Adelsmannen är 
nu mera än förr lik andra menniskor, och templen, hvari vi samlas 
att fira vår gudstjenst, äro gemensamma för alla. Hvarföre skulle 
icke då alla, hvar och "en efter sin förmögenhet, deltaga i byggnad och 
underhåll af detta hus?

Jag yrkar således återremiss.

Herr Lind: I likhet med en föregående talare, anser äfven jag 
att ridderskapets och adelns privilegier på befrielse tran deltagande i 
kyrkobyggnad faktiskt upphört på samma gång detta stånds uteslu
tande rätt att besitta frälsesäterier och insockne frälsehemman i Skåne, 
Halland och Blekinge upphörde, och hvarigenom såväl jag som min 
torpare och hvilken annan som helst, af huru lag börd han än må 
vara, numera kan förvärfva sådan jord.

I öfrigt vill jag åberopa hvad Herr Ola Andersson anfört i saken 
och yrkar återremiss i syfte att kostnaden för kyrkobyggnad må utgå 
och beräknas efter fyrktal.

Herr J. M. Svensson: Ingen kan hellre än jag önska att eu
sådan lag blefve antagen, hvarigenom alla samhällsklasser och be- 
skattningstitlar komma att deltaga i byggande och underhåll åt kyrka; 
men jag tror att den tid är långt aflägsen, då Riksdagens båda 
Kamrar skola kunna förmås att härpå ingå, och jag vill derföre för
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min del hellre antaga eu förbättring, om ock ringa, än att vänta i 
långa och många år på en större och fullständigare reform.

Jag yrkar derföre bifall till Utskottets förslag.

Herr Magnus Andersson: Oaktadt den lilla jord jag eger
hufvudsakligen består af säteri, vill jag dock till Utskottet hem
bära min tacksamhet för hvad det redan gjort och erkänna att 
Utskottet sökt uppgöra ett på rättvisa och billiga grunder stödt för
slag; men jag skulle dock helst hafva sett, att Utskottet tagit steget 
fullt ut, sä att alla egendomar i Sverige finge lika tunga i nu ifråga- 
komna hänseende. Jag har sett huru många utskylder träffat min 
granne, från hvilka jag varit befriad, och ofta har jag känt mig gene
rad deröfver, att han fatt utgöra utskylder, derifrån jag på grund af 
min jords natur varit befriad. Den tid är nu väl inne, dä vi icke 
längre böra hålla på dylika gamla rättigheter, utan höra vi söka åstad
komma all möjlig likställighet i detta hänseende. °

Hvad beträffar inkomst af annan näring, så är jag derför upp
skattad till några hnndra kronors bevillning till staten, och jag skulle 
icke ogerna se, om jag äfven i mån af denna inkomst finge deltaga i 
utgörande af nu ifrågakomna allmänna besvär.

För min del anser jag, att betänkandet bör återremitteras till Ut
skottet, för att vi må se om Utskottet vågar taga steget fullt ut, sa 
att all jord blir likstäld i detta afseende, äfvensom andra beskatt- 
ningsföremål komma att deltaga i detta onus. Jag yrkar således åter- 
remiss.
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Herr Xils Pettersson: Det förvånar mig icke alls, att icke
Kammarens ledamöter äro fullt belåtna med hvad Utskottet till
styrkt i denna fråga, och äfven jag skulle helst hafva önskat, att 
man tagit steget fullt ut. Det torde likväl vara öfverflödigt att er
inra. Kammaren om, att vi hafva en Medkammare, som icke torde 
vilja gå så långt i detta hänseende. Det är gifvet att, ehuru Utskot
tets betänkande är afdeladt i vissa punkter, diskussionen inom Ut
skottet omfattat frågan i sin helhet, men efter de åsigter, som blifvit 
bär uttalade, kan man icke hoppas att med tillhjelp af J örsta Kam
maren få en annan utgång af saken. Kammaren bär emellertid nu att 
välja mellan att antingen få detta förslag antaget i begge Kamrarne 
eller att få ett annat förslag möjligtvis bifallet af denna Kammare, 
men afslaget i Första Kammaren. Hvilketdera blir det fördelaktigare, 
må enhvar afgöra.

Det är visserligen sant, att steget icke är fullt uttaget, men man 
får medgifva, att den föreslagna förändringen är bättre än ingen för
ändring alls, ty det oförmedlade hemmantalet såsom skattegrund i 
detta hänseende innebär en orimlig orättvisa.

Jag har endast velat lemna dessa upplysningar, på det att Kam
maren med ledning af dem måtte taga i öfvervägande, ^hvad som är 
fördelaktigast. Jag förmodar, att Kammaren icke bär något emot det, 
som är föreslaget i nästa punkt, utan lemnar sitt bifall dertill, så. att 
åtminstone hvad som der är åsyftadt matte vinnas, och jag tror icke 
att genom ett sådant bifall något hinder kommer att läggas för att i
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Angående skyl- en framtid rättvisa uti ifrågavarande hänseende må kunna erhållas. 
diyhet att del- Då det emellertid är ovisst hvad beslut Första Kammaren kommer att 
taga i kyrka- fatta j denna fråga, förenar jag mig med dem, som yrkat bifall till 

Utskottets förslag. ^

Herr Liss Olof Larsson: Jag skall endast bedja att få fästa
uppmärksamheten på eu oegentlighet, hvartill Utskottet, efter mitt för
menande, gjort sig skyldigt vid affattande! af föreliggande betänkan
de. Det heter i motiveringen å sid. 7 i betänkandet följande: »Ut
skottet, som funnit dagsverksskyldigheten böra tills vidare vid kyrko
byggnad bibehållas oförändrad;» men i den s. k. klämmen hemställer 
Utskottet, »att Riksdagen ville för sin del besluta en författning, hvar
igenom, med ändring af hvad 26 kap. 1 § Byggningabalken och sär
skilda författningar innehålla angående skyldighet att deltaga i kyrko- 
byggnad, förordnas, som följer: Byggnadsvirke, körslor och annan kost
nad för byggnad och underhåll af kyrka, med hvad dertill hörer, skola 
af egare eller innehafvare af fast egendom utgöras efter samma grund, 
som är för kommunalutskylder bestämd.» Uti klämmen namnes såle
des, såsom man finner, ingenting om dagsverksskyldigheten, hvaraf 
man kunde föranledas att tro, det Utskottet menat, att äfven denna 
skyldighet skulle utgöras efter samma grund, som de öfriga der om
talade kostnader. Om derföre frågan blir återremitterad, hvilket äfven 
jag för min del vill payrka, vore det önskligt, om Utskottet, med akt
gifvande på hvad jag nu anmärkt, mera klart och tydligt framhölle i 
klämmen hvad Utskottet uti motiveringen angifvit vara dess mening, 
sa att det ena matte komma att stå i harmoni med det andra.

Herr Gustaf Jonsson: För min del skulle jag helst hafva
sett, om Utskottets förslag blefve antaget, sådant det är. Men se
dan tva af Konstitutions-Utskottets ledamöter förklarat sig anse att 
en återremiss åt förslaget skulle kunna föranleda till en förändring 
af detsamma i syfte att den privilegierade jorden uti ifrågavarande 
hänseende blefve likstäld med annan jord, skall jag icke motsätta 
mig frågans återremitterande, ehuru jag tror att, sä länge 114 § Re
geringsformen qvarstur oförändrad, det blir svårt för Lag-Utskottet att 
åstadkomma eu dylik förändring. Jag anser nemligen, att de omnämn
da privilegierna hafva sådan fast grund uti nyssnämnda grundlagspa- 
ragraf, att de icke utan en förändring af denna kunna upphäfvas. Det 
är endast på detta jag velat fästa uppmärksamheten, och för min del 
har jag ingenting emot att frågan återremitteras, ehuru jag, som sågat, 
helst sett, att Utskottets förslag blefve antaget i sitt nuvarande skick.

Herr åå esterdal: Om det föreliggande förslaget blefve lag, fruk- 
tar jag att villrådighet i tillämpningen af densamma mången gång 
koinme Ht gorå sig gällande. Den som är i tillfälle genomläsa Ut
skottets motivering, finner nemligen meningen vara, att t. ex. qvarnar, 
fabriker och dylika anläggningar skola deltaga i kostnaderna för ifrå
gavarande ändamål endast efter deras fastighetsvärden, men icke efter 
de inkomster, hvartill deras egare eljest kunde vara taxerade. Men 
da det i förslaget heter: »Byggnadsvirke, körslor och annan kostnad
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för byggnad och underhåll af kyrka med hvad dertill hörer skola af Angående skyl- 
egare eller innehafvare af fast egendom utgöras efter samma grund, Vighet att del
som är för kommunalutskylder bestämd, »kan man icke fatta menin- tacJa i hJrtc°- 
gen vara annan, än att dylika anläggningar skola deltaga i kostna- 
derna såväl för deras fastighetsvärden som för deras inkomster, hvar
till deras egare blifvit taxerade. Det torde derföre vara önskligt, att 
uti sjelfva förslaget mera klart och tydligt uttryckes hvad Utskottets 
mening, enligt anförd motivering i detta afseende är. Ehuru jag för 
min del ej har något emot, att Utskottets förslag blefve antaget, vill 
jag dock icke motsätta mig en återremiss af detsamma, eftersom en 
sådan blifvit påyrkad; men jag hoppas att, derest detta blir Kamma
rens beslut, Utskottet måtte taga i öfvervägande den anmärkningen, 
som jag nu framstält.

Herr Grefve Sparre: Emot den värde representanten från Da
la, rne vill jag till en början genmäla, att Utskottet, långt ifrån att 
glömma bort dagsverksskyldigheten, tvärtom haft den uti friskt minne 
icke allenast i motiveringen, utan jemväl i klämmen. Med det för
slag, Utskottet här framlagt, är alldeles icke afsedt ett upphäfvande 
af 26 kap. 1 § Byggningabalken; utan denna § skulle stå qvar och 
deri heter det ganska rigtigt, att dagsverken utgöras efter matlagen.
Utskottets afsigt har endast varit, att få utfärdad en författning, hvar
igenom, med ändring af 26 kap. 1 § Byggningabalken, måtte förkla
ras, att byggnadsvirke, körslor och annan kostnad för byggnad och 
underhåll af kyrka skola utgöras efter samma grund, som är för kom
munalutskylder bestämd.» Såsom herrarne torde finna, är här icke 
föreslaget att sätta någon ny paragraf i stället för den befintliga, utan 
endast att på ofvanberörda sätt ändra 26 kap. 1 § B. B. i hvad denna 
§ handlar om skyldighet att deltaga i kyrkobyggnad och om den grund, 
efter hvilken »byggnadsvirke, körslor och annan kostnad» skola utgö
ras. Då samma §, i hvad den rör dagsverksskyldigheten, skulle fort
farande qvarstå i sin nuvarande lydelse, är det alltså fullt rigtigt, att 
ingen ändring deruti blifvit föreslagen.

Emot den siste ärade talaren vill jag invända, att jag för min 
de! föreställer mig, det hvar och en bör tydligen inse, att, om lagen 
stadgar att egare eller innehafvare af fast egendom skola uti ifråga
varande byggnadsskyldighet deltaga, dermed icke kan menas att denna 
skyldighet skall utgöras såväl på grund af egendomens taxeringsvärde 
som på grund af egarens inkomster i öfrigt, enär bevillningsstadgan i 
särskilda artiklar gör en bestämd skilnad mellan bevillning för fast 
egendom och bevillning för inkomst af kapital eller arbete. Det kan 
val icke gerna falla någon in att sammanblanda dessa tvenne alldeles 
olika artiklar; och då uti nu ifrågavarande fall endast omtalas »fast 
egendom», bör enligt min uppfattning något misstag härutinnan icke 
gerna kunna ega rum.

Slutligen ett ord angående säterierna i Skåne, Halland och Ble
kinge. Den orättvisa, hvaröfver man i fråga härom klagat, torde väl 
icke vara så synnerligen svår, då, som vi veta, alla, eller åtminstone 
de ojemförligt flesta kyrkor uti Skåne, Halland och Blekinge hafva
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kyrkotionde, Indika, enligt hvad jag hört, mångenstädes utgöra rigtiga 
kapital, så att kyrkorna dermed uteslutande byggas och undehållas.

Herr Torpadie: Den anmärkning, som rigtades emot Utskot
tets förslag af Herr Liss Olof Larsson, kan verkligen vid första på
seendet synas vara befogad; men granskar man noga ordalagen uti 
26 kap. 1 § Byggningabalken och jemför dem med hvad Utskottet i 
förevarande punkt föreslagit, finner man att skäl saknas för framkom
mandet med en dylik anmärkning. Förhållandet är nemligen det, att 
författaren till nämnda lagrum uttryckt sig pa det sätt, att han först 
talar om att byggnadsvirke, körslor och annan kostnad skola utgöras 
efter hemmantalet och derefter föreskrifver att dagsverken skola utgöras 
efter matlagen. Häraf är dock alldeles påtagligt, att med »annan kost
nad» icke kan menas annat än penningebidrag, och då, såsom Utskot
tets ärade ordförande nyss upplyst, det icke varit Utskottets mening 
att föreslå någon förändring i samma §:$ stadgande angående grunden 
för dagsverksskyldighetens utgörande, måste följaktligen den af Herr 
Liss Olof Larsson gjorda anmärkning förfalla,

I sak skulle jag äfven kunna hafva åtskilligt att anföra, men 
som jag icke vill längre upptaga Kammarens tid, och mina åsigter i 
frågan redan blifvit uttalade af mina länskamrater, Herrar Nils Pet
tersson och Gustaf Jonsson, inskränker jag mig till att instämma uti 
hvad de yttrat.

Herr Hydin: Då af de fleste talare, som hittils yttrat sig, yrkats 
återremiss af den föreliggande punkten, ber jag, vid sådant förhållande, 
att få fästa uppmärksamheten på den fråga, som hufvudsakligen här va
rit föremål för öfverläggning, nemligen den som rör viss jordegendom i 
Skåne, Halland, Blekinge och Bohus län samt de bestämmelser, som derom 
innehållas uti ridderskapets och adelns samt presterskapets privilegier.

Utaf Lag-Utskottet hafva ridderskapets och adelns privilegier ofta 
åberopats i afseende å viss jordegendom i Skåne och jag vill inga
lunda bestrida, att ju berörda privilegier sa väl som presterskapets be
fria viss jord från vissa onera. Det finnes sålunda en gifven lag, som 
bestämmer ifrågavarande rätt, och om denna lag skall ändras måste 
det ske i laga ordning. Frågan blir då denna: huruledes skall eu sä- 
dan ändring försiggå? År en dylik åtgärd föremal för Konungens och 
riksdagens gemensamma beslut i vanlig lagstiftningsväg, eller erfordras 
dertill någon annans bifall? I detta afseende är clet verkligen ganska 
svårt att afgifva ett bestämdt svar. Härmed vill jag dock icke hafva 
sagt att ridderskapets och adelns eller adelsmötets bifall skulle vara 
erforderligt för att lösa frågan. Ty denna torde vara afgjord genom 
Kongl. kungörelsen den 6 April 1810, angående vissa jemkningar i riks
ståndens privilegier, i hvilken kungörelse uttryckligen är stadgadt, att 
alla särskilda privilegier, som ständen förut åtnjutit i afseende på viss 
jord, skulle upphöra, hvarjemte hvarje svensk man tillförsäkrades rättig
het att förvärfva och besitta fast egendom och jord af hvad natur som 
helst med dertill hörande förmåner, emot utgörande af dermed förenade 
utskylder.

Genom 1810 års förordning har sålunda berörda privilegium, som 
förut varit blandadt personel! och realt, blifvit helt och hållet realt
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och säl ler derefter för hvilken innehafvare af privilegierad jord som helst. 
ehvad han är adelsman eller icke. Men härmed är frågan likväl icke \yrko- 
löst; ty den bestämmelse, som uti ifrågavarande afseende förefinnes uti byggnad. 
ridderskapets och adelns privilegier, eger icke sitt ursprung uti 1723 (Forts), 
års privilegier, utan i den öfverenskommelse, som genom Malmö recess 
gjordes i fråga om skånska adelns rättigheter. Bland berörda rättig
heter förekommer äfven den genom föregående författningar medgifna 
rätt för Skånes säterier att tillgodonjuta nu ifrågavarande förmån.

Frågas åter hvem som afgjorde denna angelägenhet, sa blir svaret, 
att det var Skånes landtdag. Hvem skall nu besluta i detta fall i1 
Icke är det någon af Herrarne som tror, att Skånes eller de andi a 
provinsernas landsting skulle fä afgöra denna, fråga, utan att den skall 
afgöras i lagstiftningsväg. Men härvid är att märka, att när ett pri
vilegium af skaffas, så fordrar rättvisan att skälig och billig ersättning 
lem nas eller att pa något sätt en reglering sker, så att man icke helt 
naket dekreterar att: detta privilegium skall upphöra, Man bär all
tid varit ganska omsorgsfull vid avskaffandet af sa beskaffade rättig
heter, så att man icke helt enkelt utstrukit dem utan tillsett att er
sättning tillika på något sätt lemnats. En sådan uppgörelse kan enligt 
min tanke icke åstadkommas på annat sätt, än genom öfverenskommelse 
af de personer, som nu innehafva fastigheter, vid Indika dessa förmaner 
äro fastade. Derjemte bör enligt min åsigt en utredning ske i detta 
fall angående förhållandet med dessa förmåner, och de vilkor under 
Indika de innehafva®, i ändamål att utröna livilket samband de kunna 
hafva med de adeliga privilegierna, . o ....

För vinnande af detta ändamål far jag yrka aterremiss i deri ngt- 
ning att Kammaren, med godkännande af första delen af Utskottets 
förslag i denna punkt, måtte, i stället för hvad Utskottet i sednare 
delen "af punkten föreslagit, besluta, att riksdagen skall till Kong!.
Maj:t aflåta en underdånig skrifvelse med begäran att erhålla utred
ning om och ett förslag till ett sätt, hvarpå den frihet, som i detta 
afseende tillkommer viss jordegendom inom Skåne, Halland och Blekinge, 
må kunna upphöra, och den ersättning, som för deltagande i detta 
onus må kunna nämnda fastigheter tillkomma, så att de för framtiden 
komma i samma ställning i, fråga om skyldighet att deltaga i byggande 
och underhåll af kyrka med hvad dertill hörer som all annan jord
egendom.

Hevr Jons Pelirsson: Sedan det nu har kommit ganska vid
lyftigt pa tal om sista strofen af Utskottets förslag i denna punkt d. v. s.
rörande privilegii-frågan, så får jag säga att jag tror att saken bolde 
mera grundligt behandlas, sa vida man vill hjelpa till att komma till 
ett resultat i frågan, som i framtiden kan blifva lägligt, Jag tror der
före att mina vänner och grannar här, hviska likasom andra ledamöter 
från det gamla Sverige tro att det gör ingenting att påbörda dessa 
provinser ett sådant förslag som detta, deri icke hafva så rätt och jag 
skulle icke vilja vara med om att bifalla detta Utskottets förslag. Der
före tror jag'att vi i gamla Sverige icke böra allt för lättsinnigt bi
falla detta förslag, ty det kan komma att läggas oss till last att vi 
borttagit fullt lagliga rättigheter.

Lördagen den 22 April, e. in.
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-Den fiste talaren har att lian icke ansåg att de adliga pri- 
taga i lad<g nagf hinder i vägen för att genomföra en förändring i

byggnad, detta. hänseende. Äfven jag är af samma mening. Derföre anser ja^ 
(Forte.) att vi kunna bifalla första delen af Utskottets framställning men ute

sluta den andra. Enligt min åsigt är det ingenting som hindrar Riks
dagen att uttala sin mening att detta onus borde på ett rättvist sätt 
borttagas, ty när detta förslag kommer till regeringen så är det säkert 
att om lagförslaget icke är fullt lagligt så kommer regeringen, efter 
högsta domstolens hörande, icke att utfärda någon förordning i ämnet, 
förrän fragan, såsom den siste talaren fordrade, blifvit mera utredd’ 
an den nu är.

.lag tror således att vi icke böra acceptera hvad våra vänner bär 
hafva sagt; ty jag vill åtminstone icke blifva med om att godkänna 
Utskottets. förslag. Jag vill deremot tro att de församlingar, som äro 
nog olyckliga att hafva sådan jordegendom inom sig, att den icke en
ligt gällande lag kan åläggas byggnadsskyldighet, skulle kunna afhjelpa 
detta. Jag tror ^nemligen att om jag innehade jord med sådan bygg
nadsskyldighet, så skulle jag föreslå att de säteriegare, som icke ville 
deltaga i byggnadsskyldigheten inom församlingen, icke skulle få be
gagna kyrkan, eller ock begagna densamma emot afgift. Om detta vore 
kristligt lemnar jag derhän, men jag kan icke tro att lagen skulle lä^ga 
något bindel i vägen derför, och det vore ett förfarande, som troligen 
skulle föima dem att afstå från sina gamla förmåner.

Pa de skäl jag nu anfört yrkar jag återremiss för att Utskottet 
ma komma i tillfälle att betrakta denna del af saken och sålunda 
komma till ett annat resultat.

Herr Lytt k ens: Det var med anledning af hvad Herr Ord
föranden i Lag-Utskottet nyss yttrade, som jag begärde ordet. lian 
säde, att i Skalle, Halland och Blekinge betyder den orättvisa, som 
ligger i de ännu qvarstående säterifriheterna intet, ty kyrkorna byggas 
och underhallas med den kyrkotionde, som tillkommer desamma. &Uti 
det sednare bär han i många fäll rätt, ty på flera ställen är denna 
kyrkotionde sa stor, att kyrkorna kunna sägas vara förmögna, enär 
de byggas ^och underhållas med kyrkotionde!!, men i den förra delen 
af sitt påstående deremot bestämdt orätt, tv hvem är det väl som be
talar kyrkotionde? Icke är det i allmänhet säterierna utan det är de 
omgå hemmanen. Jag är sjelf säteriegare och vet huru denna kyrko
tionde utgår. Den .faststäldes pa 1750-talet genom en proftröskning 
som öfvergick hvarje hemman och efter utgången deraf faststäldes 
kyrkofonden till en fix myckenhet i spannmål som nu löses efter mar- 
kegangspnset, men säterierna gingo då fria. Men dessa säterifriheter 
aro något obestämda och jag tror att de i månget afseende skulle 
kunna till sin grund bestridas och äfven blifvit på ett och annat ställe 
omtvistade. De hafva kommit från Danmark och hos oss äro de grundade 
och faststälde genom Malmö recess. Det kan då vara skäl att se till 
hvari säterifriheten i Danmark i detta hänseende består. Om jag icke 
misstager mig alltför mycket, sa var det visst på Konung Christian 
,:stid som klagomal från allmogen inkoinmo deröfver att i anseende 
dertill att der funnos sä många hemman, som voro begåfvade med säteri-
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friheter, sa bletvo onera till presterskapet för de öfriga hemmanen allt 
förmycken betungande. Med anledning deraf utfärdades ett kongl. 
bref deruti stadgades att de säterier, som lian och hans efterkommande 
dädanefter stiftade, skulle ega säterifrihet endast i afseende å utskyl- 
derna till kronan, men icke för ecklesiastiska utgifter. Såkallade rena 
säterier äro sålunda äfven i Danmark endast de som af ålder hafva 
funnits, och dit räknas endast de, som äro upptecknade i en bestämd 
jordebok. Processer hafva äfven på denna rättsgrund blifvit afbörda; 
särskild! erinrar jag mig en, der icke allenast säteriet ålades att bi
draga till utgifterna, utan äfven dess torpare ålades dagsverken i och 
för kyrkobyggnad pa den grund att vederbörande säteri icke fans i 
omnämnda jordebok antecknadt, utan var ett nytt säteri. När nu en 
del säterier hafva denna frihet, en del andra ej, så torde det icke sak
nas skäl för de yrkanden som här framstälts om upphörandet af säte
riernas frihet uti ifrågavarande afseende. I sjelfva verket tror jag att 
säterifriheterna upphörde att vara ett ståndsprivilegium genom Kongl. 
Kungörelsen den 6 April 1810. Skola vi ställa oss på grundvalen af 
Malmö recess, samt anse att Konung och Riksdag ej ega rätt att stifta 
lag om densamma derest den i någon mån kan anses rubba den tidens för
hållande så torde någon förändring i nu gällande stadganden icke blifva 
möjlig att genomföra. Ty jag anser adelsmötet hvarken böra eller kunna 
höras öfver ett ämne sådant som detta, som ej berör endast adliga 
utan äfven ofrälse sätriegares skyldigheter och är ett hemmansprivilegium 
oc,h ej ett uteslutande ståndsprivilegium. För min del anser jag det vara 
åt billighet och rättvisa påkalladt att äfven säterierna deltaga i kyrko- 
byggnadsskyldigheten, och jag tror det de flesta egare af säterier nu
mera sjelfmant deltaga i kyrkobyggnaden inom sina socknar.

Som jag anser Konung och Riksdag kunna lagstifta häri så vill jag 
instämma med dem som yrka återremiss å förevarande betänkande i 
det syfte, att äfven säterierna i Skåne, Halland och Blekinge må kän
nas skyldige att deltaga i den för »alla som i socknen bo» gemen
samma skyldigheten att »kyrkan bygga och underhålla».

Herr Nils Pettersson i Runtorp: Jag vill här erinra min ärade 
vän och granne, Herr Jöns Persson, att det är icke vi i Lag-Utskottet 
som stiftat lagarne om kyrkobyggnad sskyldighet, utan det skedde ge
nom Kongl. Förordningen den 4 Maj 1759. Yi hafva endast gifvit ut
tryck åt hvad^ förut Lins i lag stadgadt, men icke hafva vi föreslagit 
något nytt. Såsom mången talare förut sagt, så är säterifriheten grun
dad i adliga privilegierna, och detta är orsaken hvarföre Lag-Utskottet 
icke ansett sig nu kunna föreslå deras upphäfvande; och dessutom är 
fragan om denna kyrkobyggnadsskyldighet så svår att lösa, att vi icke 
kunna räkna på att så i brådkastet få den afgjord; utan torde vi väl 
böra ge oss något till tåls.

Herr Ola Andersson i Nordanå: Den förmodan jag förra gången 
jag hade ordet uttalade nemligen att, om detta lagförslag hlefve af 
Riksdagen antaget och sedermera af Kongl. Maj:t godkände, vi icke 
skulle kunna genast derefter hafva att vänta en Kongl. proposition på 
grundvalen af 1866 års skrifvelse, denna min förmodan har icke blifvit
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af vare sig Lag-Utskottets ordförande eller någon annan emotsagd. 
Det torde derföre vara skäl att tillse att Riksdagen icke genom ett 
antagande af detta lagförslag godkänner en grundsats, som den eljest 
icke i likartade tall vill tillämpa.

Att icke privilegier kunna borttagas utan båda statsmakternas 
medgifvande, det bär jag nog också vetat förut; det stål stadgadt i 
114 °§ af R. F.; man behöfver derföre icke komma och tala om landt- 
<lagar eller något dylikt. Rör frågan ej särskilt Ridderskapet och A- 
deln eller Presteståndet då afgöres den — just såsom nu skulle ske 
— genom Kongl. Maj:t och Riksdagen.

•lag anser det ligga i naturen af hvarje skattereglering att, pa 
samma gång clen medför lindring för någre, den ock medför ökad tunga 
för andra. " Detta är något man icke kan hjelpa, och skall man åbe
ropa ett sådant förhållande såsom skäl för utslag, så torde det vara 
snart sagdt omöjligt att någonsin kunna afhjelpa gamla orättvisor.

Det° kan icke heller skada att erinra att dessa säteriegendomar, 
utom den frihet som vi i afton så mycket talat om, äfven hafva ett 
annat företräde framför eu del annan fastighet, den nemligen att de 
betala endast 3 öres bevillning för hvarje hundra riksdaler af taxerings
värdet, lika med den härjare beskattade jorden; under det all annan 
fastighet betalar 5 öre. . .

1 fråga om huruvida det kan anses orätt att borttaga dessa privi
legier och pålägga säterierna samma utgifter, som dragas åt den öfrig» 
jorden, så ber jag att få åberopa hvad Kongl. Maj:t i sin till 1868 
års riksdag aflåtna proposition angående ändring i gällande stadgandeil 
om vinterväghällningen yttrar. Der heter det bland annat i detta af
seende: »men dä förberörda frihet måste anses meddelad endast med 
afseende a de förhallanden som cgde rum dä densamma beviljades, 
eller att väg- och brohållningen var ett jorden uteslutande åliggande 
besvär, lärer deraf ock böra följa att tillämpningen af denna frihet för
faller för den del af ifrågavarande besvär, som genom statsmakternas 
beslut efter en helt och hullet ny grund göres gemensamt föi alla 
skattskyldig^». Detta var den åsigt, som i en likartad fråga mom re
geringen hyllades redan är 1868. Dessutom ber jag att tå erinra att 
lagtexten i Byggningabalken, sådan den af ålder lydt och ännu lyder, 
icke talat ett “ord om att säteriegendomarne skulle ega någon frihet 
från deltagande uti ifrågavarande tunga, utan denna frihet har blifvit 
dem tillförsäkrad endast genom de adliga privilegierna.

Hvad beträffar prestgårdarne, så skulle jag snarare kunna med
gifva att frågan om deras deltagande uti oftanämnda skyldighet skulle 
kunna anses höra under kyrkomötets befogenhet, ty prestgårdarne 
kunna icke, såsom säteriegendomarne, innehafvas af hvem. som= helst, 
utan endast af präster. Men äfven i detta afseende ber jag fa åbe
ropa ofvanomförmälda Kongl. proposition i fråga om vintervägun
derhållet.

Vidkommande åter kyrkofonden, som Lag-Utskottets ordförande 
omnämnde, så förhåller det sig nog så att denna tionde i vissa sock
nar är mycket stor, men deremot är det visst icke alltid sä stor del 
deraf, som är kyrkorna behållen; tv största delen deraf är ofta indelad 
till lärare vid läroverken i städerna. Uppstår brist i kyrkokassa!!, iäi
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den nog fyllas utaf inneliafvame af icke privilegierad jordbruksfastig- Angående still
het. Dessutom vill jag erinra, att 1873 års Riksdag aflat en skrifvelse 
till Kongl. Maj:t med begäran att, derest öfrige grundskatter ansågos ,atf ^ "
böra afskrifvas, Kongl. Maj:t måtte tillse, huruvida icke jemväl kyrko- (Fort».) 
tionden i Skåne, Halland och Blekinge borde afskrifvas. Komme så 
att ske, skulle naturligen denna olägenhet, befrielsen för frälsesäteri- 
erna i Skåne, Halland och Blekinge att deltaga i kyrkobyggnad, qvarstå.
Såsom representant för en ort i denna del af landet, har jag ansett 
mig icke kunna låta detta oanmärkt passera. En talares på östgöta- 
bänken yttrande, att han ansåg deras yrkande, som vilja hafva bort 
ifrågavarande onus, rättvist, men att vi hade eu medkammare, hvilken 
sannolikt icke skulle gå in derpå, anser jag nästan som en förolämp
ning emot denna medkammare, hvartill jag för min del åtminstone ej 
vill göra mig skyldig, utan hoppas att, om Första Kammaren finner 
en sådan begäran rättvis, den ock skall bifalla densamma. Vi böra 
val emellertid ej gifva efter i hvad vi anse rättvist,

På de grunder, jag förut uttalat, yrkar jag fortfarande ärendets 
återremitterande till Utskottet.

Herr Diss Olof Larsson: Jag skall ej länge upptaga Kamma
rens tid, utan blott säga några fä ord. Jag kan nemligen ej vara till
fredsställd med den förklaring, som nyss af Lag-Utskottets ärade ord
förande lemnades, äfven om Utskottets öfriga ledamöter anse sig kunna 
förstå hvad Utskottet menar. Klart är nämligen att om Riksdagen 
fattar beslut i enlighet med Utskottets förslag och Kongl. Maj:t god
känner detta beslut samt utfärdar förordning i ämnet, denna icke kom
mer att åtföljas af Lag-Utskottets motivering uti föreliggande betän
kande. Jag föreställer mig nämligen att denna förordning kommer att 
lyda ungefär sålunda: »med ändring af hvad 26 kap. 1 § Byggninga- 
balken och särskilda författningar innehålla angående skyldighet att 
deltaga i kyrkobyggnad, förordnas som följer», hvarefter i 1 § uppgif- 
ves, huru byggnadsvirke, körslor och annan kostnad för kyrkas byg
gande och underhåll skola utgöras. Uti orden »annan kostnad» ligga 
väl alla kostnader, som äro förenade med en kyrkas uppförande, Indika 
således komma att utgöras efter en annan och ny grund. Hvilken 
denna grund är, kunna vi väl hafva klart för oss, då vi läst Utskot
tets motivering och veta, att Utskottet menar något annat, än hvad 
dessa ord egentligen i sig innebära, men för alla dem, som utan känne
dom härom skola tillämpa denna lag, torde det, efter min tanke, blifva 
ganska svårt att rätt tillämpa detta stadgande; för min del tror jag 
derföre att det är af behofvet påkalladt, att Utskottet i det hänseendet 
får inkomma med närmare bestämmelser, så att hvar och en, och icke 
blott Utskottets ledamöter, kan af paragrafens ordalag förstå, hvad 
meningen egentligen är.

Grefve Sparre: Till genmälande af den siste talaren vill jag en
dast upprepa hvad jag redan sagt, att precis samma ordalag, som Ut
skottet nu föreslagit, förekomma uti den nu i detta ämne gällande la
gen, 26 kap. 1 § Byggningabalken. Der stadgas nemligen: »byggnads
virke, körslor och annan kostnad utgöres efter hemmantalet»; detta
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Angående skyl- ändrar nu Utskottet derhän, att »byggnadsvirke, körslor och annan 
dtMn ik-fko' kostnad för byggnad och underhåll af kyrka med hvad dertill hörer 
^byggnad.'0' skola af egare eller innehafvare af fast egendom utgöras efter samma 

(Fort?.) grund, som är för kommunalutskylder bestämd». Senare delen af §:n 
stadgar vidare, att dagsverken utgöras efter matlag: och deri har Ut
skottet icke föreslagit någon ändring. Jag är öfvertygad om, att den 
ärade representanten från Dal äril e med sitt skarpa omdöme icke hyser 
någon tvekan huru han skall förstå detta stadgande, hvilka skäl han 
än må hafva för att påyrka en återremiss.

Herr Ola Andersson i Nordanå åter ber jag få'svara, att då Kongl. 
Magt i sin proposition till Riksdagen år 1866 yttrat sig på det sätt, 
att privilegierna icke böra utgöra något hinder för att förvandla väg- 
hållningsbesväret till ett kommunalt onus, så var detta resonnement 
fullkomligt rigtigt. Men jag började mitt terra anförande med att 
saga, att just ett sådant förslag, rörande kyrkobyggnadsskyldigheten, 
har Lag-Utskottet denna gång icke vågat framställa derföre, att då 
Utskottet mångfaldiga gånger förut — som jag tror vid fyra eller fem 
riksdagar — gjort det, Första Kammaren alltid afslagit en dylik hem
ställan. Vill man nu bär göra ett sådant yrkande, är jag fullkomligt 
öfvertygad om att det återigen skall afslås. Det är mycket vackert 
af den ärade talaren att säga, det han har det förtroende till Första 
Kammaren, att den nu skall bevilja hvad den i tio år förut afslagit, 
men jag betviflar att så kommer att gå; och lifligt intresserad som jag 
är att få ett slut på saken, har jag delat Utskottets mening att vi 
böra föreslå ett sätt att afhjelpa de för närvarande mest trängande 
behofven.

Slutligen och hvad beträffar Herr Ola Anderssons mening att ad
liga privilegierna kunna ändras, sä är detta ganska sant; men dertill 
förutsättes Ridderskapet och Adelns bifall. Och då nu dessa säteri
friheter höra till de adliga privilegierna, lärer det väl icke vara möj
ligt att rubba dem utan ett sådant bifall. För att nu åstadkomma 
detta lilla steg framåt och för att icke behöfva afvakta ett adelsmöte, 
har Utskottet föreslagit detta stadgande.

Herr Lyttkens upplyste om att säteriegarne icke deltaga i kyrko
fonden; detta är eu helt annan fråga. Jag har endast sagt, att denna 
fråga om att i Skåne, Halland och Blekinge säteriegarne icke deltaga 
i kyrkobyggnader, icke har så mycket att betyda derföre att medel för 
detta ändamål stå till kyrkornas disposition i kyrkofonden; man bär 
till och med hört, att de fonder, som härför finnas tillgängliga, äro så 
tillräckliga, att de äfven förslå till uppförande af skolhus.

Vill man emellertid uppskjuta saken och återremittera frågan, så 
gerna för mig, men jag för min del har trott mig böra vara belåten 
med detta steg framåt och har derföre instämt i Utskottets förslag.

Herr Jöns Rundbäck: Jag är i sak förekommen af Herrar 
Bruhn och Ola Andersson och skall derföre icke yttra vidare i denna 
fråga; tv deras skäl äro också mina. Jag kan dock icke tro, att An
dra Kammaren i dag skulle vilja fatta ett beslut, som grundar sig på 
114 ^ Regeringsformen. Jag har redan länge förundrat mig öfver att 
icke långt härförinnan någon motion väckts om denna paragrafs bort-



tagande ur vara grundlagar. Ty den hindrar oss att utöfva rättvisa 
mot dessa ifrågavarande provinser. Man har sagt, att kyrkokassorna 
i dessa provinser äro så stora, att församlingarne kunna dermed bygga 
både kyrkor och skolhus. Jag, som är från Bohuslän, der sä éj är 
förhållandet, har emellertid erfarit, huru säterierna lägga hinder i vä
gen för församlingarne att använda dessa kassor till kyrkobyggnader, 
ehuru jag vet specielt, att i de flesta församlingar i Göteborgs och 
Bohuslän, hvarest finnas några säterier, dessa alltid fått de bästa 
platserna, gentila bänkstolar, rigtigt präktiga burar, åt sig upplåtna, 
fastän de oftast få stå tomma. Numera disponeras de emellertid till 
stor del åt simpla bönder, hvilka taga sig ganska klent ut i de vackra 
stolarno. »Sa länge ridderskapet och adeln besutto säterierna och så
ledes egde dessa bänkplatser, var det ändå någon tröst, ty att hafva 
grefliga familjer i sin församling är dock en stolthet. Under sådana 
förhållanden hemställer jag, om vi verkligen skola hafva en lagstift
ning, som grundar sig på denna 114 §, hvilken numera icke är tids
enlig^ Nej, denna ° § måste strykas ur vår grundlag, och jag hoppas 
också att det en gång skall ske.

Jag yrkar rent afslag på nu föredragna punkten, helst en ater- 
remiss af det deri framstälda förslaget icke skulle tjena till något.

Häruti instämde Herr Anders Svensson.

Herr Carl Ifvarsson: Denna fråga torde måhända vara af
större vigt och betydelse än man vid första påseendet kan vara frestad 
antaga. Lag-Utskottets ordförande nämnde ett par ord, som utgöra 
tillräcklig anledning att med noggrannhet betrakta frågan, lian ytt
rade nemligen, att det var fråga om en ändring och förklaring af 26 
kap. 1 vj Byggningabalken. Det var till äfventyrs ganska många, som 
icke förestält sig att här var fråga om en lagförklaring, utan endast 
om en ändring af lagen, men i sådant fall kunde man genom ordfö
randens yttrande komma på det klara med saken.

Hvad den föreslagna ändringen beträffar, kunde man väl säga, att 
det är en förbättring, men kanske äfven, att det är en försämring af 
nu gällande lag. Utskottets ordförande sade, att lian framför allt ville 
gå sakta till väga; detta synes mig Utskottet jemväl hafva gjort, ty 
det nu föreslagna torde väl icke kunna kallas ett stort steg framåt, 
utan snarare ett steg tillbaka. Jag lemnar emellertid detta derhän. 
Det är sjelfva lagförklaringen, på hvilken jag anser det ligga största 
vigten. Man vet, att det förut varit omtvistadt, huruvida ridderska
pet och adelns privilegier skulle tillämpas uti ifrågavarande hänseende 
eller icke, men om frågan förut varit omtvistad, skulle, i händelse detta 
förslag antoges, den icke längre blifva det hädanefter.

Jag herde från en talare pa uplandsbänken en förklaring, som jag 
tror vara vigtig, för så vidt jag rätt uppfattade densamma. Den ärade 
talaren yttrade, att ridderskapets och adelns privilegier icke vore i 
förevarande fall tillämpliga, och jag tror, att han deri hade rätt, »Skulle 
deremot Utskottets förslag bifallas, är det alldeles tydligt, att Riks
dagen dermed har förklarat, det privilegierna i detta fåll äro tillämp
liga, Härigenom skulle frågans lösning tvifvelsutan ofantligt försvå
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Angående skyl
dighet att del
taga i kyrko

byggnad. 
(Forts.)

ras, och häri ligger den största faran af att antaga Utskottets förslag. 
Utgår man från denna synpunkt, lärer det vara ganska klart, att man 
under närvarande förhållanden ingalunda kan ingå på ett sådant lag
förslag som det nu föreliggande. Jag får således säga, att jag anser 
frågan vara af den beskaffenhet att, derest man icke vill återremittera 
förslaget — hvilket jag för min del anser vara det rättaste — det 
vore lämpligare att afslå detsamma än att bifalla det sadant det nu 
föreligger.

Samme ordförande, nemligen Lag-Utskottets, yttrade vidare, att 
kyrkor byggas och underhållas i Skåne, Halland och Blekinge hufvud
sakligen af kyrkotionde. Om sa är förhållandet, skulle man då kunna 
vänta, att ridderskapet och adeln, der någon af dem innehar privile
gierad jord, skall villigt deltaga med andra fastighetsegare uti ifråga
varande ^kostnad, emedan det då betyder föga hvem som hav skyldig
heten. År sådant deremot icke förhållandet, sä är det obilligt att de 
andra fastiglietsegarne skola ensamma bära bördan.

Från hvilken synpunkt man än betraktar frågan, tror jag att man 
har skäl att önska åstadkommandet af eu förändring ju förr dess hell
re. Anses det ej ligga en orättvisa deruti att, oaktadt vid afsöndring 
af jord från ett hemman å den afsöndrade lägenheten skall läggas eu 
årlig afgäld, proportionsvis motsvarande stamhemmanets räntor och ökriga 
onera, något undantag i fråga om fullgörande af ifrågavarande bygg
nadsskyldighet ej stadgats för dylik lägenhet; är icke detta en orätt
visa, sä kan man icke heller påstå, att det ligger någon orättvisa deri, 
att man genom lagstiftning pålägger säteriegaren en lika börda med 
öfriga hemmansegare. .lag tror att man tår se bort från vissa små 
olägenheter, då det gäller eu fråga af allmän beskaffenhet. Denna 
fråga är dock ej af så ofantligt stor betydelse, att den ej kan lösas 
utan så många om och men. Helt annat är deremot förhållandet, då 
man talar om sådana frågor, som den om grundskatterna och indelnings
verket, Dessa kan man kalla för stora frågor. Och vid deras lös
ning får man fästa afseende på billighetens fordringar lika mycket som 
på lagliga skäl. Men i afseende på denna fråga behöfver man ej vara 
så hjertnupen, att man ej kan komma till rätta med densamma, äfven 
om dess genomförande skulle förorsaka den ene eller andre större kost
nad än eljest. Såsom jag nyss nämnde, önskar jag återremiss under 
den förutsättning, att man derigenom kan åstadkomma ett efter tidens 
fordringar ordnadt förslag. Man har visserligen sagt, att man ej kommer 
till någon lösning af frågan, om man ej antager det nu föreliggande 
förslaget. Detta kan visserligen vara sant, ty det kan hända att 
Första Kammaren afslår detta förslag på samma grunder, som den förut 
afslagit ett mera radikalt sådant, Men då stå vi ändock på samma 
ståndpunkt som förut, och vi må hellre göra det än taga ett steg 
tillbaka,

Jag förenar mig med dem som yrka återremiss.

Herr August Pettersson: Med anledning af Herr Grefve
Sparres yttrande att, beträffande kyrkorna i Skåne, Halland och 
Blekinge, kyrkofonden skulle vara tillräcklig för deras nybyggnad 
och underhåll, ber jag att få nämna, att inom Blekinge län finnes ingen
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kyrka, som har kyrkotionden att tillgå för nämnda ändamål, utan Angående sb/i- 
kommunen måste sammanskjuta de derför erforderliga medel. <h</het att de!,-

Hvad Utskottets hemställan beträffar, så får jag, på de skäl, som l"!,“ * 
herr Ola Andersson och den siste ärade talaren anfört, förena mig (Forts.)' 
med dem som yrkat återremiss af Utskottets betänkande.

Herr Jonas Andersson: Om än åtskilliga anmärkningar mot 
det föreliggande förslaget skulle kunna göras, sä innebär detsamma 
dock onekligen sa många och väsentliga förbättringar, hvarigenom de 
flesta af de länge öfverklagade oegentligheter och orättvisor skulle kunna 
undaurödjas. Mig synes det derföre, att förslaget bör af Riksdagen 
och främst af denna Kammare godkännas, helst som, enligt mitt för
menande, de outredda privilegiefrågorna och deras berättigande inom 
Skåne, Halland, Blekinge och Bohuslän böra kunna utredas och regle
ras oberoende af antagandet af nu föreslagna reform i öfrigt. Då ifråga
varande adliga och presterliga privilegier, som i detta fall ensamt beröra 
nyssnämnda provinser, således, enligt min åsigt, både kunna och böra 
utredas och inskränkas till sina behöriga gränser utan hinder deraf, att 
Lag-Utskottets nu ifrågavarande förslag antages, så vill det synas mig på 
samma gång onödigt och obilligt, om alla rikets öfriga provinsers in
tresse, rörande nu föreslagna reform, skulle göras beroende af den 
längre eller kortare tid, som kan komma att förflyta innan berörda 
privilegiefråga nöjaktigt må hinna regleras. Skulle emellertid en åter
remiss beslutas, sä tillåter jag mig uttala den åsigt, att återremissens 
enda syfte bör vara den, att åstadkomma en något lämpligare ord
ställning i sista delen uti sjelfva klämmen af Utskottets förslag. För 
tillfället förordar jag dock bifall till förslaget oförändradt.

Herr Bruhn: Jag ber att få återtaga mitt förra yttrande om 
afslag och i stället förena mig med dem som anhållit om återremiss.
Då jag yrkade på afslag, trodde jag nemligen, att Lag-Utskottets tid 
så nära slutet af riksdagen skulle vara för hardt anlitad för att Ut
skottet skulle hafva tillfälle att sysselsätta sig med eu närmare utred
ning af denna fråga, som, enligt mitt förmenande, är ganska invecklad, 
något som jemväl framgår af den derom förda diskussionen. Men se
dan jag nu hört, att de fleste talare, som yttrat sig i frågan, yrkat 
återremiss, förenar jag mig i detta yrkande.

Medan jag har ordet, vill jag begagna tillfället att bemöta det 
påståendet, att kyrkotionden i Halland vore så stor, att kyrka deraf 
kunde nybyggas. Hvad norra Halland beträffar är detta åtminstone 
icke förhållandet, emedan tionden der är så ringa, att den .knappt 
räcker till bestridande af kostnaderna för torftiga reparationer.

Herr Biesert: Ehuru föreliggande lagförslag icke på långt när 
utjemnar de orättvisor, som, i afseende på fullgörandet af ifrågava
rande byggnadsskyldighet, nu göra sig gällande, vill jag dock icke neka 
till att samma förslag innebär en ganska stor och väsentlig förbätt
ring. Oaktadt jag således af denna anledning måhända kunnat haft 
skäl att med ens yrka bifall till Utskottets hemställan, vill jag dock
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Angående skyl- icke motsätta mig representanternes från de södra provinserna yrkande 
Vighet att del- om äterremiss, i hvilket vrkande jag således ber att få instämma.
taga i Jcyrko-

byggnad.
(Forts.) Ofverläggningen var slutad. Herr Talmannen framstälde, i enlig

het med de meningar som förekommit, propositioner dels pa bifall, 
dels på afslag, dels ock på återremiss samt fann den sistnämnda af 
dessa propositioner vara med öfvervägande ja besvarad. Votering blef 
begärd. I anledning deraf och för bestämmande af kontrapropositionen 
upptog Herr Talmannen ånyo de två öfriga yrkandena, af hvilka det 
på bifall nu förklarades hafva flertalets mening för sig. Men jemväl 
angående kontrapropositionen äskades votering, i följd hvaraf först 
uppsattes, justerades och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som till kontraproposition i hufvudvoteringen antager yrkan
det om bifall till Utskottets hemställan, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Kammaren till kontraproposition i nämnda vote

ring antagit yrkandet om afslag.

Den votering, som företogs enligt denna proposition, utföll med 
84 ja mot 60 nej; och erhöll alltså propositionen för hufvudvoteringen 
följande lydelse:

Den, som vill, att Lag-Utskottets hemställan i första punkten af 
utlåtandet N:o 32 återförvisas, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
\ inner Nej, har Kammaren bifallit Utskottets hemställan.

I den senare voteringen röstade 92 ledamöter ja och 54 nej; hva
dan Kammaren beslutit enligt ja-propositionen

Punkten 2.
Bifölls.

Punkten 3.
Angående be- Utskottet hade, i anledning af motioner, som Herrar J. M. Svens- 

fuiksholeuåder son’ ^er NåVssoji i Espö, A. P. Lind och Sven Nilsson i Efveröd 
visning e ris ^upp - (itmtionerna N:is 37, 52, 117 och 25) inom denna Kammare afgifvit, 

rätthällande, åsyftande ändring af gällande stadgande!! om beskattningen för folk- 
skoleundervisningens upprätthållande, i förevarande punkt tillstyrkt:

att Riksdagen ville för sin del besluta, att 3 § och 5 mom. af 4 
§ af Kong!, stadgan den 18 Juni 1842 angående folkundervisningen i 
riket m. m., sådana dessa lagrum lyda, det förra i Kongl. kungörelsen 
den 29 Maj 1850 och det senare i Kongl. kungörelsen den 29 Septem
ber 1853, måtte erhålla följande förändrade lydelse:
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§ 3. Hvarje skoldistrikt åligger anskaffa och underhålla tjenliga Angående Se
rum för folkskolor, som inom distriktet finnas eller blifva inrättade; ?hattning >»■ 
beroende det af församhngsDoarne sjelrve---------------- — skolan. visningens upp-

§ 4 mom. 5. För att bereda tillgång till kostnaderna för skol- räuhåUande. 
väsendet bör, der ej andra medel härtill finnas, dels ett ärligt bidrag (Forts.)
af minst 2 skillingar och högst 16 skil lin gar banko af hvarje skatt
skyldig person i församlingen utgöras, dels en afgift af högst 16 skil
lingar banko årligen erläggas för hvarje barn, som begagnar folk
skolan med undantag af dem, som åtnjuta understöd af fattigvården 
eller hvilkas föräldrar för medellöshet erhålla afkortning å de årliga 
kronoutskylderna; dock vare det åt församlingarne öfverlemnadt att 
närmare bestämma nämnda bidrag och utgifter. Om dessa icke uppgå 
till det för skolväsendet erforderliga belopp, skall det åligga försam
lingarne att det, som brister, sammanskjuta efter de grunder, som gälla 
för kommunalutskylders utgörande.

Herr Hjelm anförde: När nu gällande kommunallagar utarbetades 
cell antogos," utgick man från den grundprincip, att bidragen till kommu
nens allmänna behof skulle erläggas i proportion af hvars och ens^till
gångar. Den kommunala rösträtten, som nu gäller oförändrad, sådan 
deri då bestämdes, rättades efter ofvan nämnda bidrag. Åtskilliga 
Kongl. bref utkommo under 1860-talet, Indika jemväl utgingo från nyss 
omförmälda grundprincip, att de kommunala skattebidragen skulle råtta 
sig efter den skattskyldiges tillgångar. Nu deremot tyckes man, att 
döma efter Utskottets förslag, hafva frångått denna princip, under det 
man på samma gång bibehåller grunden för den kommunala rösträtten 
oförändrad, så olämplig densamma än numera är. Utskottet föreslår 
här, att den årliga personliga afgiften till folkskolans behof, som för 
närvarande utgör minst två och högst sex skillingar banko, skulle för
ändras till en fix summa af 16 skillingar banko. För min del vill 
jag icke vara med om en sådan förändring som den att höja den per
sonliga afgiften till folkskolan; åtminstone vill jag till protokollet ned
lägga min protest mot ett sådant beslut. Jag tror också, att man med 
blandade känslor skulle i landsorten mottaga underrättelsen derom att 
Riksdagen, och specielt denna Kammare, slagit in på den vägen att 
höja den personliga folkskoleafgiften, under det man på samma gång 
icke vill vidtaga någon förändring i den kommunala rösträtten.

Nu säger man, att den föreslagna förhöjningen från 6 till 16 skil
lingar banko icke gör mer än 31 öre för hvarje person. Ja, detta är 
sant, men det utgör dock 63 öre för hvarje person som är gift; har 
han dertill ett barn i skolåldern, så måste han för det samma erlägga 
en årlig afgift af 16 skillingar banko; följaktligen kommer denna del 
af hans debetsedel att uppgå till 1 krona ,>0 öre. Jag yrkar således 
afslag å denna del af betänkandet.

Jag ber att vidare ra fästa herrarnes uppmärksamhet derpå, att 
det för närvarande finnes 1,100 och några tiotal af ambulatoriska folk
skolor, uti hvilka barnen vanligen gå endast en kort tid af året. Nu 
föreslår Utskottet, att för denna korta undervisningstid skall erläggas 
lika stor afgift, som för de barn, som bevista de fasta folkskolorna, 
hvarest undervisning meddelas hela året. Detta anser jag vara allde-

Andra Kammarens Prof. 1816. N:o 41. 4
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Angående be- les origtigt. Dessutom är jag af den åsigt, att hela denna termins- 
■kaitmng för afgift eller särskilda afgift för "barn, som gå i folkskolan, bör helt och 

försvin“a ur la§en liksom den redan på flera ställen är faktiskt 
rätthällande, borttagen. Såsom vi veta, har kommunen sjelf rätt att afskaffa denna 

(Forts.) afgift, och derföre hafva också de flesta kommuner, som allvarligt 
vinnlägga sig om att få eu god folk.skoleundervisning, redan borttagit 
berörda afgift. Eu lång erfarenhet har lärt mig, att många föräldrar 
förebära såsom skal, hvarföre de uraktlåta att skicka sina barn i sko
lan, den omständigheten, att de anse sig icke kunna erlägga någon 
särskild afgift för barnens skolgång.

.lag yrkar således afsina äfven a denna del af Utskottets förslag 
och följaktligen till hela den i fråga varande förändringen af & 4 monn 
5 i nu gällande folkskolestadga.

. Hvit Per Nilsson i Espö: Herr talman! Jag hade minst för
modat, att någon i denna Kammare skulle uppträda och opponera sig 
mot Utskottets förevarande förslag. Den, som emellertid gjort det, 
måtte icke hafva genomläst utlåtandet ända till slutet; ty, om han det 
gjort, skulle lian hafva funnit, att Utskottet, i fråga om de afgift er, 
hvaröfver han så mycket klagat, föreslagit, att de icke skola erlä<r»as 
töi de bain, hvilka åtnjuta fattigunderstöd, eller af dem, som äro min
dre bemedlade, hvilka kommunen sjelf egen rätt att befria från afgif- 
t-ernas erläggande. Något klander mot Utskottets förslag kan och bör 
således icke komma från den sidan. Jag kan icke annat än på det 
allvarligaste yrka bifall till Utskottets förslag.

Herrar Samuel Johnson och Magnus Svensson förenade sig med 
Herr Per Nilsson.

Hell Uytli: Jag är till eu del förekommen af den siste talaren
och behöfver således icke i den delen svar på Herr Hjelms anmärk
ningar mot Utskottets förslag. På eu af dem vill jag dock svara 
nemligen hans påstående att det vore så obilligt att höja°den personel;"’ 
folkskoleafgifteu från 19 till 50 öre. Men lian tycktes dervid glömma 
bort, att, enligt Utskottets förslag, hvarje mantalsskrifven person (le
nom detta förslag befrias från skyldigheten att deltaga i byggandet 
af skolhus, hvilken fördel val torde motsvara eller ersätta den {illa 
förhöjningen i den personela afgiften, som af Utskottet föreslagits. 
Jag tror således icke, att något afseende bör fästas vid de anmärk
ningar, som af den förste talaren blifvit gjorda mot Utskottets förslag 
till hvilket jag yrkar bifall.

Hell ^ Nils Pettersson: Det kan vara öfverflödigt att svara
pa den första talarens anmärkningar. Jag vill endast yrka bifall 
till Utskottets förslag och tillika uttrycka min förvåning öfver, 
att lian kunnat ifrågasätta, att Utskottet, på samma gång det afgifvit 
detta förslag, äfven skulle hafva föreslagit en förändring i den kom
munala rösträtten. Någon fråga om ändring i denna rösträtt har icke 
i de här afliandlade motionerna blifvit väckt och hör således icke hit.

Jag yrkar, som sagdt är, bifall till Utskottets förslag.
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Herr Åke Andersson: Jag trodde icke att någon diskussion i Angående be-
denna fråga skulle uppstå, men då så har skett, vill jag gifva min fattning för 

åsigt tillkänna och helt enkelt yrka bifall till Utskottets förslag.
rätthållande.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad och propositioner blifvit (Forts.) 
framstälda enligt de gjorda yrkandena, biföll Kammaren Utskottets 
förslag.

§ 4-

Till bordläggning anmäldes följande inkomna ärenden:
Stats-Utskottets Utlåtanden:
N:o 62, i anledning af väckta förslag, dels om beviljande af an

slag till statens jernvägsbyggnader och dels om anvisande af statsbi
drag till enskilda jernvägsanläggningar; och

N:o 63, angående begärdt låneunderstöd åt Helsingborg—Hessle- 
holms jernvägsaktiebolag; samt

Lag-Utskottets utlåtande:
N:o 33, i anledning af väckt förslag att Kongl. Förordningen den 

16 Juni 1875, angående ändring af 20 kap. 1, 2 och 16 §§ samt 24 
kap. 3 och 4 §§ strafflagen, må endast i viss man tillämpas i lapp
marken.

Dessa ärenden skulle sättas främst å den föredragningslista, som 
för nästa sammanträde komme att upprättas.

§ 5.

Justerades protokollsutdrag för detta sammanträde.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. \/4 11 e. in.

In liden) 
Gustaf Westdat.


